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Zbliževanje z Vzhodom je v modi
Gospodarsko sodelovanje je koristno vsem - Zahodne države naj pomagajo šibkejšim

Zbliževanje z Vzhodom je od
ločno prišlo v modo med za
hodnimi zavezniki, piše Fran- 
cois Honti v pariškem «Le Mon
de Diplomatique». Razne pobu
de kažejo naraščajoče zanima
nje med zavezniki za Vzhod.

VELIKA BRITANIJA
na lastno fest

Velika Britanija je bila prva, 
ki je spoznala koristi, ki jih lah
ko izvleče z razvijanjem trgo
vinske izmenjave s socialistič
nimi državami. Ona ni nič za
nemarila v tem pogledu in tudi 
se ni obotavljala npr., da bi 
Sovjetski zvezi, ko je šlo za 
dobavo vlaken, dovolila kredit

Petnajstletni rok, medtem 
ko je bernski sporazum iz leta 
1958 na predlog Združenih ame
riških držav omejil kredite 
vzhodnim državam, včlanjenim 
v Svetu za vzajemno gospodar
sko pomoč, na rok petih let. 
Vsak kredit, ki bi prekoračil to 
mejo, je bil v očeh Američanov 
Podpora nasprotnikom zapadne- 
Sa sveta in zato prepovedan. 
Angleži so ta dogovor prekršili 
in drugi zahodnjaki jim v tem 
Pogledu sledijo. Največjo korist 
od takšne politike na Zahodu 
bo imela Zvezna nemška repu- 
bitka, ki že zavzema svoje stare 
Položaje v zunanji trgovini s 
svojimi sosedi na vzhodu in ju
govzhodu; seveda hodi Zahodna 
Nemčija po tej poti z določeni
mi skritimi nameni.

AMERIŠKI POSLOVNI KRO
GI PRITISKAJO NA VLADO
Naj omenimo značilen dogo

dek, ki je pokazal, da niso ame
riški poslovni ljudje nič manj 
zainteresirani za to, da bi se 
tesneje povezali s vzhodnimi dr
žavami in da izvajajo v tem 
smislu določen pritisk na Wa- 
shington. V spominu so še pro
testi, ki so jih v Bonnu proti 
koncu lanskega leta zbudila po
gajanja neke ameriške tvrdke 
s vzhodnonemško vlado za pro- 
“ajo licence za proizvodnjo u- 
metnih vlaken. Tedaj je šlo za 
tiemško demokratično republi
ko in za to, da se upošteva ob
čutljivost enega izmed zavezni- 

vprašanje se postavlja po- 
drugače za ljudske repu- 

“hke in Sovjetsko zvezo.
Nekateri smatrajo, da je pri

šel trenutek, ko je treba iti dlje 
er bi radi mobilizirali bogast

vo Zahoda, da bi pomagali 
Vzhodnim državam, da bi te 
lahko uresničile svoje načrte 
za izvršitev velikih del ter bi ta
ko dosegle življenjsko raven Za
hodne Evrope. Zdi se, da je prav 
to predlagal berlinski župan in 
Predsednik Nemške socialno de
mokratske stranke Willy Brandt 
v spomenici, ki jo je izročil a- 
meriškemu državnemu tajniku 
~'eahu Rusku avgusta 1964. Dr. 
Brandt je prepričan, da kot 
nemški socialist lahko računa, 
da bi izvedba tega načrta olajša
la rešitev berlinskega vpraša
nja ter združitev Nemčije, ker 
m vzpostavila vezi gospodar
skega sodelovanja med obema 
kvropama. Toda prav tako bi 
Prinesla velike koristi gospo
darstvu zahodne Evrope ter bi 
Rdprla obširne perspektive, po
litične in gospodarske hkrati; 
zato si ne moremo misliti, da 
bi se dali ti načrti kar tako 
opustiti. Ako upoštevamo pred
loge dr. Brandta, potem nas ne 
sme presenetiti zanimanje Ja
nuša Petra, madžarskega zuna
njega ministra, ki ga je poka
zal za ((Evropsko Evropo« med 
svojim zadnjim obiskom v Pa
rizu in čigar izjave so se zde- 
le čudne francoskim državni
kom, s katerimi je prišel v 
stik.

tudi na političnem 
področju

Zelja za zbližanjem je očitna 
ne samo glede gospodarskega 
sodelovanja, temveč tudi na po
litičnem področju. Vodeča A- 
tlantska sila, to je vvashington- 
ska vlada se sama usmerja v 
tej smeri. Tako se da razvozlja- 
ti vprašanje, zakaj so bila po
slaništva nekaterih ljudskih re
publik povišana v veleposlani
štva. Predsednik Johnson ne 
Prikriva, da je prepričan pristaš 
takšne- politike. Po njegovem 
mnenju je treba postaviti most 
med Vzhodom in Zahodom, v 
svoji znani poslanici se je za
vzel za miren sporazum s So
vjetsko zvezo ter je izrazil upa
nje, da bodo novi sovjetski vo
ditelji obiskali Ameriko.

Vzajemni obiski med angle
škimi in sovjetskimi voditelji 
so že na programu; de Gaullov 
zunanji minister je že povabil 
svoje tovariše iz vzhodne Ev
rope — razen iz Nemške demo 
kratične republike — na obisk 
v Pariz.

Francoska diplomacija 
se usmerja na Vzhod

Še preden je francoski zuna
nji minister Couve de Murville 
odpotoval na obisk v Rim, je 
jasno izrazil v Strasbourgu svo
je pomisleke proti italijanskemu 
Predlogu za sestanek visokih 
Predstavnikov Evropske gospo
darske skupnosti v Benetkah. 
in to v začetku maja, na ka
terem naj bi ponovno sprožili 
Propagando za Združeno Evro- 
Po. Francoski tisk je že tedaj 
naglasil, da si hoče francoska

diplomacija biti poprej na jas
nem glede uspeha takšne kon
ference, preden bi se zanjo od
ločila.

V resnici je potek obiska fran
coskega ministra v Rimu bil tu
di takšen. Med francoskim zu
nanjim ministrom, Fanfanijem 
in predsednikom Saragatom ni 
prišlo v tem pogledu do spora
zuma in konferenca na višji rav
ni med državami EGS za Zdru
ženo Evropo je bila odložena. 
Morda so bili Italijani priprav
ljeni na ta neuspeh, gotovo pa 
je, da jih je zavrnitev franco
skega zunanjega ministra hudo 
zadela. Francozi očitno nočejo 
izpustiti iz rok lastne pobude 
za Združeno Evropo po de Gaul- 
lovi zamisli — takšna Evropa 
naj bi postala »domovina na
rodov »oziroma držav, nekakš
na evropska konfederacija, ne

pa naddržavna tvorba, kakor si 
jo zamišljajo ostale članice Ev
ropske gospodarske skupnosti, 
zlasti Zahodna Nemčija in Ita
lija. ((Tribune de Geneve« s po
sebnim poudarkom prinaša vest, 
da je Francija prodala patent 
za barvno televizijo Sovjetski 
zvezi. Ni dvoma, da je to politi
čen in trgovinski uspeh Franci
je, katere ugled se je s tem 
dvignil. Pariški dopisnik ženev
skega lista dodaja, da je v po
litičnih krogih zbudila živahne 
komentarje pozornost, ki so jo 
v vseh pariških državnih ura
dih pokazali ob priliki odhoda 
sovjetskega veleposlanika Vino- 
gradova. Povsem jasno je, piše 
list, « da se francoska diploma
cija bolj široko odpira proti 
Vzhodu kakor nasproti bodoč
nosti Evrope šestih držav (Ev
ropske gospodarske skupnosti)»,

Pravočasna priprava na 
sejem «Alpe-Adria»

Iz Rima pričakujejo dokončno odo
britev blagovnih list dan na dan

Osnovna načela italijanske 
gospodarske politike

Na kongresu italijanske re
publikanske stranke, katere 
predstavniki sodelujejo v seda
nji vladi je minister za pravo
sodje Reale izrazil mnenje, da 
lahko pričakujemo ugodnejši 
gospodarski razvoj; ni dvoma, 
da bo k temu doprinesel tudi 
«super-dekret», znani obširni za
kon, ki ga mora še odobriti 
parlament, saj vsebuje več učin
kovitih ukrepov in gospodarske 
in socialne narave. Viada je tu
di s preosnovami posegla v 
kmetijstvo, vprašanje pokojnin 
in socialna skrbstva, kakor tu
di v gospodarsko načrtovanje 
ter v delovanje Blagajne za ob
novo Juga. Vlada hoče zagoto
viti delo, to je osnovno načelo 
njene gospodarske politike. Na 
obzorju so tudi sence kakor za
kasnitev zakona o deželah in 
urbanističnega zakona, ki pa je 
že popolnoma pripravljen in do
končno stiliziran; težaven je 
tudi položaj šole. Minister je 
napovedal tudi novo ureditev 
življenja jetnikov, ki bodo za 
svoje delo tudi bolje plačani 
ter prej osvobojeni, ako se bo
do zgledno vedli. Med zadnjim 
letom prestajanja kazni bodo 
lahko jetniki hodili na delo tu
di iz ječe. Pripravljen je tudi 
zakon o poslovanju delniških 
družb. Minister je ob zaključ
ku svojega govora izrazil mne
nje, da se je spretnosti pred
sednika vlade Mora treba za
hvaliti, da se je lahko ohranila 
vlada levega centra; Moro je 
najbolj liberalen politik med 
krščanskimi demokrati in je za
to najbližji republikancem.

Na kongresu je spregovoril 
tudi minister Ugo La Malfa, ki 
se je izjasnil za sistem načrto

vanja, ki je osnovni element 
politične akcije za ostvaritev 
sodobne družbe. Med točkami 
vladnega programa mora biti 
zagotovitev zaposlenosti.

Med važnimi ukrepi, ki jih 
vsebuje omenjeni «super-de- 
kret« je odločba vlade, da bo 
država sprejela nase 3 odsto 
prispevkov za socialno zavaro
vanje delavcev ter s tem občut
no zmanjšala breme delodajal
cev. Tako naj bi se znižali tu
di proizvodni stroški. Stroški 
za socialno zavarovanje v Ita
liji so med najvišjimi v Ev
ropi; prav zato so se pritože
vala podjetja. Omenjeni vladni 
odlok predvideva tudi olajšave 
za nabavo kredita majhnim in 
srednjim industrijam, ki si ho
čejo nabaviti stroje.

Splošno presojajo nove ukre
pe kot poskus omiljenja stro
gih ukrepov, ki jih je lani spre
jela vlada za pobijanje inflaci
je. Ti ukrepi so sicer imeli za 
posledico ravnovesje v plačilni 
bilanci ter so utrdili položaj li
re, toda niso spodbudili investi- . , , , ...
cij. Zdaj obstaja nevarnost, da £vnoz italijanskega tekst a (za 
bo mnogo delavstva, zaposlene- 550 milijonov lir) v Jugoslavijo, 
ga v gradbeništvu in to kar

čez dober mesec se odpre v 
Ljubljani IV. mednarodni ob
mejni sejem «Alpe-Adria». Le
tos lahko z zadoščenjem ugo
tovimo, da niso bile zaman do
sedanje izkušnje glede priprav 
na sejem in da bomo letos na 
tej in na jugoslovanski strani 
za sejem pripravljeni pravočas
no. Lani so najvišje pristojne 
oblasti zavlekle odobritev se
jemskih blagovnih list do juli
ja, do časa, ko je bil sejem že 
davno za nami. Ni dvoma, da 
je takšna zakasnitev silno ovi
rala ne samo dogovarjanje med 
trgovci in sklepanje poslov, 
temveč tudi samo udeležbo na 
sejmu. Trgovec pravzaprav ni 
vedel, s kakšnim blagom naj se 
uspešno predstavi na sejmu.

Letos bomo v tem pogledu 
mnogo na bdljem. Med trgovin
skimi zbornicami s te strani 
ter gospodarskimi zbornicami 
za Slovenijo in Hrvatsko je pri
šlo na skupnem sestanku v 
Ljubljani že davno do spora
zuma glede sestave blagovnih 
list in te so bile pravočasno 
predložene osrednjim oblastem, 
tako tudi ministrstvu za zuna
njo trgovino v Rimu, da jih 
odobrijo. Na posredovanje pred
stavnika Gospodarske zbornice 
Slovenije in tržaških gospodar
skih ustanov je ministrstvo v 
Rimu blagovne liste sprejelo v 
celoti, odprto je ostalo le vpra
šanje uvoza jugoslovanskega 
tekstila za 250 milijonov lir. V 
tržaških trgovskih krogih so 
prepričani, da bo ministrstvo 
upoštevalo željo jugoslovanskih 
izvoznikov ter tako ■ omogočilo 
čim hitrejšo organizacijo in čim 
bolj zadovoljiv potek samega 
sejma s pravočasno odobritvijo 
blagovnih list; saj je gotovo 
tudi v interesu samega tržaške
ga gospodarstva, da se sejem 
ohrani in še bolj razvije na 
drugi stra-nj pa je treba upošte
vati tudi okolr.ost, da predvide
va blagovna lista dvakrat večji

GOSPODARSKO PISMO IZ JUGOSLAVIJE

Izreden ukrep: Začasno zamrznjenje cen

400.000 ljudi ostalo brez dela. 
ako se ne poživi prav gradbena 
dejavnost. Prav za tem gredo 
davčne olajšave, ki jih je dovo
lila vlada za graditev novih 
stavb, med temi 25-letna opro
stitev hišnega davka in zniža
nje davka na nakup gradbenih 
parcel. Vse kaže, da niso per
spektive za gospodarski razvoj 
v gradbeništvu tako črne. V po
slovnih krogih sodijo, da je vla
da levega centra popustila v 
svoji prvotni politiki, katere 
smoter je bil predvsem pobija
nje inflacijskih teženj.

Tudi letos predvidevajo bla
govne liste za dve milijardi iz
voza in dve milijardi uvoza:' 
predloga za povišanje na tri mi
lijarde, ki je bil postavljen z 
italijanske strani, niso utegnile 
jugoslovanske oblasti pravočas
no proučiti, ker bi bilo treba 
ustrezno temu povišanju prila
goditi blagovne liste.

Kupčije sklenjene r.a sejmu 
«Alpe Adria« v letu 1963, za ka
tere je bil podaljšan rok do 31. 
marca 1965, so bile v celoti u- 
resničene.

Tesnejše gospodarsko 
sodelovanje

med Avstrijo in Jugoslavijo
O poteku pogajanj v Beogra

du o katerih smo na kratko po
ročali že v zadnji številki, je 
avstrijski kancler dr. Klaus iz
javil, da so potekala v popol
nem medsebojnem razumevanju 
in da je bila sklenjena vrsta 
novih sporazumov, ki so pred
vsem v prid okrepitvi gospodar
skih odnosov in turizma. V zad
njem času so tekla tudi poga
janja o sporazumu, ki omogoča 
jugoslovanskim sezonskim de
lavcem, da delajo v Avstriji. 
Avstrijska trgovina široko upo
rablja jugoslovanska pristani
šča; zgraditev avstrijskih avto
mobilskih cest bo naposled v 
precejšnji meri koristila tudi 
turizmu, ki se razvija po avto
mobilskih cestah iz srednje in 
zahodne Evrope v smeri proti 
Jugoslaviji. Gotovo je bilo v 
tem pogledu koristna zgraditev 
Ljubeljskega predora. Gospodar
ski promet se veča iz leta v 
leto. žal so med zadnjimi av
strijsko - jugoslovanskimi poga
janji o trgovinskem sporazumu 
nasitale težave (Avstrija je bila 
nasprotna liberalizaciji jugoslo
vanskega uvoza), spričo katerih 
so bila -ogajarija prekinjena. 
Kancler je prepričan, da se bo 
v kratkem posrečilo pretrgana 
pogajanja obnoviti. Kar zadeva 
splošno razširitev gospodarske
ga sodelovanja, je kancler moe; 
nja, da bi lahko tu in tam 
uvedli olajšave in poenostavitve 
pri izkoriščanju jugoslovanskih 
pristanišč, čeprav se avstrijski 
trgovci v tem pogledu nikakor 
ne pritožujejo. V povračilo za 
močan turistični promet iz Av
strije v Jugoslavijo bi bilo tre
ba pospešiti jugoslovanski turi
zem v smeri Avstrije z večjim 
dodeljevanjem deviz. Z ukinit
vijo vizumov bi se dalo ugod
neje vplivati na razvoj turizma; 
do tega bo verjetno prišlo pri
hodnje leto.

Dr. Klaus je v zvezi z obno
vitvijo trgovinskih pogajanj o- 
menil da se na obeh straneh 
predvideva razširitev trgovin
skih odnosov in tudi prehod na 
industrijsko sodelovanje. Dodal 
je, da je Avstrija pripravljena 
sodelovati pri financiranju gra
ditve hidroenergetskega sistema 
na Donavi v Djerdapu (želez
nih vratih).

ZSSR dobavlja žito 
socialističnim državam ?

Sovjetska zveza uvozila okoli 
1 milijon ton iz zahodnih držav

Zahodnjaki se silno radi za
nimajo za sovjetsko kmetijsko 
gospodarjenje, zlasti pozorno 
sledijo podatkom o sovjetskih 
žitnih letinah. To je povsem 
razumljivo, saj so Sovjeti v 
zadnjih časih nabavili mnogo 
žita na Zahodu, samo v tem 
letu so ga n. pr. uvozili že za 
?al?s mihjon ton. Od oktobra 
1964 pa do konca letošnjega 
te Omarja so kupili 700.000 ton 
žita v Kanadi, 250.000 ton v 
Franciji in 150.000 ton v Belgiji. 
Trenutno se Sovjeti pogajajo 
za nakup nadaljnjih 300.000 ton 
v Avstraliji. Zahodni strokov
njaki računajo, da je znašala 
vrednost žitnega uvoza v ZSSR 
v omenjenem razdobju blizu 70 
milijonov dolarjev, pri tem pa 
niso upoštevali tudi stroške za 
prevoznino. Sovjetska zveza pa 
je poleg žita nabavila v zahod
nih deželah še mnogo drugih 
kmetijskih pridelkov, tako n. pr. 
za 11 milijonov dolarjev soje 
v Ameriki, večje količine volne 
v Argentini in prašičev v raz
nih evropskih deželah. Strokov
njaki naglašajo, da ne gre 
sicer za ((senzacionalne« uvozne 
količine, vendar za ((upoštevanja 
vredne«, bodisi glede na koli
čino bodisi na devizni obtok. 
Značilno je, da sovjetski 
gospodarstveniki načrtno «di- 
verzificirajo« uvoz, to se pravi, 
da ne nabavljajo blaga pretežno 
v tej ali oni državi, ampak v 
različnih državah v približno 
enakih količinah, da s tem pre
prečijo pretirano zvišanje cen.

Zahodni izvedenci razlagajo 
dejstvo, da so Sovjeti v zadnjih 
mesecih kupili v tujini toliko 
kmetijskih pridelkov, zlasti pa 
žita, takole: Zadnji sovjetski
pridelek žita je bil po vsej ve
rjetnosti slabši, kakor pa se da 
razumeti iz optimističnih poro
čil sovjetskih uradnih krogov, 
po katerih je bil pridelek za 
12 odsto višjF od prejšnjega 
(ki pa je bil še posebno slab). 
Določeno količino z Zahoda 
uvoženega žita so Sovjeti prav 
gotovo ponovno izvozili, in si
cer v druge socialistične drža
ve, tako so menda prodali Kubi

300.000 ton kanadskega in
250.000 ton francoskega žita. 
Sovjeti morajo spet napolniti 
rezervne zaloge. Potrebe sovjet
skega prebivalstva so se znatno 
povečale, zato tudi potrošnja ži
ta; tega se sovjetska vlada jasno 
zaveda in v Moskvi je opaziti, 
da je kruh sedaj boljši kot ne
koč- prav tako je tudi oskrba

z moko in kruhom na deželi 
učinkovitejša.

Sovjetska vlada pričakuje, 
da bodo pospešitev kmetijske 
proizvodnje, odstranitev napak, 
ki naj bi jih zagrešil Hroščev 
v kmetijstvu in večja uporaba 
kmetijskih strojev in gnojil da
li v bodoče uspešnejše sadove.

Nekateri zahodni opazovalci 
na drugi strani naglašajo, da 
ni bilo razširjenje obdelanih 
površin (od 157 milijonov hek
tarov 1. 1953 na 218 milijonov 
ha 1. 1963) sorazmerno dovolj 
veliko glede na istočasno po
večanje prebivalstva, razen tega 
pa je obdelovanje Šimih doslej 
še neobdelanih površin le na
doknadilo opustitev obdelovanja 
drugih področjih.

Sovjetska kmetijska politika 
na novih poteh
Večja neodvisnost kolhozov

Te dni vse svetovno časopisje 
komentira poročilo o sovjetskem 
kmetijstvu, ki ga je prebral 
Brežnjev pretekli teden pred 
Centralnim komitejem v Mo
skvi. Iz poročila izhaja, da se
danja sovjetska vlada pogum
no priznava napake, ki So bile 
storjene v dosedanji kmetijski 
politiki, na drugi strani pa ka
že, da namerava sedanja sovjet
ska vlada ubrati v kmetijski 
politiki isto pot, po kateri je 
šel Hroščov od 1953. do 1959. 
Kakor znano, je Hruščov leta 
1953 z nekaterimi ((liberalnimi« 
ukrepi hotel nekoliko omiliti 
ostrino administrativnega she- 
matizma in centralizacije. Tako 
je septembra 1953 izvedel na
slednje preosnove: zmanjšal je 
obvezno oddajo kmetijskih pri
delkov s strani kolhozov državi: 
dvignil je kupne cene številnim 
proizvodom; pokrajinskim obla
stem je dovolil, da so smele sa
me določevati cene kmetijskim 
proizvodom glede na trenutno 
težnjo pri tržnem gibanju cen: 
odpravil je traktorske postaje, 
ki jih je bil ustanovil Stalin, ih 
iih izročil kolhozom; razen te
ga pa je oprostil obveznega od
dajanja kmetijskih proizvodov 
državi lastnike ohišnic.

Ti ukrepi so kaj kmalu rodili 
dobre sadove. Značilen je bil 
tedaj močan dvig proizvodnje. 
Med leti 1953 m 1955 se je na 
primer povzpel pridelek lanu 
za 133 odsto, rdeče pese za 34

odsto in žita za 30 odsto. Pod 
Hruščovom je prišel kolhoz do 
svoje polne veljave in izkazalo 
se je, da je bil kooperativni si
stem kolhoza boljši od sistema 
sovhoza, kjer so bili zaposleni 
kmečki delavci. Toda nenado
ma se je Hruščov zbal, da se 
ne bi kolhozi preveč obogatili. 
Saj so se njihovi dohodki v sa
mih petih letih podvojili, a to 
je povzročilo neravnovesje med 
zaslužkom delavcev in kmetov 
(kmečkih delavcev)’ na škodo 
prvih, kar je bilo povsem v 
nasprotju z Leninovimi načeli 
nadvlade delavskega sloja. Za
to je polagoma (od 1. 1959 da
lje) z novimi ukrepi začel spet 
pobijati svoje lastne preosnove 
in s tem spravil sovjetsko kme
tijstvo v krizo.

Brežnjev hoče zdaj spet uve
sti prvotne preosnove, za kate
re se je bil odločil že leta 1953 
Hruščov. Lastniki družinskih 
zemljišč (ohišnic) bodo spet 
lahko uživali nove olajšave; ko
ličine žita za obvezno oddajo 
so bile znižane od 65,5 na 55,7 
milijona ton; določena je bila 
denarna pomoč v višini 50 od
sto osnovne cene posameznih 
proizvodov v spodbudo za pove
čanje proizvodnje. «čas je, da 
storimo konec administrativnim 
kriterijem :n da posameznim 
kmetijskim obratom, kakor tu
di tehnikom pustimo, da z last
nimi pobudami pokažejo svoje 
zmožnosti«, je dejal Brežnjev.

Naftovod na nemški 
in avstrijski strani

V Muenchen-u je bila s kapita
lom 12 družb, ki bodo gradile 
naftovod iz Trsta na Bavarsko 
do Ingolstadta ustanovljena 
družba »Nemški čezalpski naf
tovod« z začetno glavnico 10 
milijonov mark (okoli 1,5 mili
jarde lir). Družba bo poskrbela 
za zgraditev naftovoda po nem
škem (bavarskem) ozemlju s 
premerom enega metra, že več
krat smo navadil imena družb, 
ki sodelujejo nri graditvi nafto
voda Trst-Ingolstadta, vendar 
niso vse te družbe prispevale 
kapitala za delniško glavnico 
družbe, ki bo gradila naftovod 
na nemški strani. Delniška glav
nica je razdeljena takole: Esso 
20,4 odsto, Shell 15,4 odsto, Bri- 
tish Petroleum 14,4 odsto, Mo
bil (v Nemčiji) 11,4 odsto; 
AGIP 10,4 odsto; Duetsche Ma- 
rathon Petroleum 7 odsto; Gel- 
senkirchener Bergwerke 6; Deut
sche Erdoel 3; Scholven Chemie 
3; Sopi Mineralprodukte 3; 
T.exaco Raffinerie 3; Winter- 
shall 3.

NAFTOVOD TRST-DUNAJ
Z Dunaja poročajo, da so se 

Oesterreichische Mineraloelver- 
waltung AG in v Avstriji poslu
joče zahodne petrolejske družbe 
sporazumele, da ne bodo čez ita
lijansko ozemlje gradile lastne
ga naftovoda (od Trsta na Du
naj). Naslonile se bodo na naf
tovod TAL (Transalpine Pipeli- 
ne), ki bo tekel iz Trsta čez Al
pe do Ingolstadta. Odcep od te
ga naftovoda bodo zgradili na 
avstrijski strani, in sicer pod 
prelazom Ploeckenpass. Na av
strijski strani bodo speljali naf
tovod čez Arnoldstein in Soboth 
do Schevvechata pri Dunaju. 
Letna zmogljivost tega naftovo
da bo 6 milijonov ton, od tega 
si bo Oesterreichische Mine- 
raloelverwaltun" AG rezervira
la 3 milijone ton. Avstrijska 
družba zahteva 51-odstotno ude
ležbo pri tem naftovodu. Na ta 
način so se izognili sporu z ita
lijansko državno družbo ENI. 
Delež ENI bo vključen v ostanek 
(49 odsto), ki pripada izvenav- 
strijskim družbam.

LJUBLJANA, aprila. — Zvez
ni izvršni svet je sprejel ob 
koncu marca izreden gospodar
ski .ukrep, ki se glasi: od 22. 
marca letos se do nadaljnjega 
ne smejo poviševati prodajne 
cene. Cene novih proizvodov v 
prometu pa se lahko oblikujejo 
do ravni veljavnih cen podobnih 
ali sorodnih predmetov.

Vsakdo je pričakoval, da bo
do najvišji organi nekaj ukre
nili, ker so se v gospodarstvu 
vedno bolj kazali znaki, ki so 
zbujali zlasti med navadnimi 
ljudmi resno zaskrbljenist. Ce
ne so začele namreč skokovito 
rasti, dočim so prejemki nekako 
obstali na ravni iz lanskega le
ta, poleg tega pa se ni dvigala 
proizvodnost dela, ki bi edina 
opravičevala morebitno rast 
prejemkov zaposlenih. Tako se 
je vedno bolj večala razlika med 
razpoložljivimi kupnimi in po 
trošnimi skladi, kar predstavlja 
eno izmed nesorazmerij gospo
darstva, ki bi ga bilo nujno po
trebno odpraviti, ker sicer ne 
moremo v prihodnje pričakova
ti notranje "umiritve in ustvari
tve ravnovesja.

Ukrep o zamrznjenju cen je 
torej bil sprejet in uveljavljen 
zato, da bi pripomogel istočas
no z drugimi ukrepi k ustvari
tvi potrebnega gospodarskega 
ravnotežja. Vendar je rečeno v 
obrazložitvi tega sicer drastič
nega ukrepa, da je le začasen, 
ker predstavlja celo korak na
zaj na poti izgradnje gospodar
skega sistema, v katerem naj bi 
veljala načela tržnega gospodar
stva in objektivni ekonomski 
zakoni.

Lahko rečemo, da je postal 
tak ukrep nujen, če se noče u- 
stvariti stanje, ki bi v prihodnje 
otežkočalo uresničitev postav
ljenih načel o vzpostavitvi si
stema, v katerem je odločilno 
delovanje tržišča in ne admi
nistrativni posegi. Zato se ra
čuna, da bo ta ukrep toliko 
časa v veljavi, dokler ne bodo 
izdani še drugi ukrepi, ki bi 
omogočili nadaljnjo razvojno 
pot gospodarstva v skladnejših 
okvirih in brez ustvarjanja na
daljnjih nesorazmerij. To velja 
posebno za področje investira
nja, kjer še vedno tržišče ni 
umirjeno, kakor tudi za zuna
njetrgovinsko dejavnost, kjer je 
položaj trenutno še posebno te
žak in zapleten. Prehod na kom
biniran sistem deviznega samo- 
financiranja z dosedanjim siste
mom odobravanja deviznih kvot, 
namreč še ni zaživel, kar je 
predvsem posledica prepočasne
ga usklajevanja uvoza z stvarni- 
mi možnostmi, to je uvoz je 
še vedno višji kot izvoz.

Ukrep o zamrznitvi cen je pri
nesel precejšnjo pomiritev med 
delovnimi ljudmi, ki so dejan
sko z zaskrbljenostjo gledali na 
nenehno višanje cen in s tem 
življenjskih stroškov. Seveda pa 
ukrep sam po sebi ne bo prine
sel zaželene rešitve in zboljša
nja, ker s samim blokiranjem 
prodajnih cen ne moremo od
praviti osnovnih vzrokov, ki so 
pripeljali do tega, da je moral 
biti sprejet tako drastičen u- 
krep. Rešitev je v tem, da bo
do morala podjetja v času ve
ljavnosti tega izrednega ukrepa 
in po njem usmeriti svojo de
javnost k izkoriščanju notranjih 
rezerv, ki so še velike, posebno 
pa še, če jih gledamo s stališča 
in širokih možnosti sodelova
nja. Dalje bodo morala podjet
ja večati delovno storilnost in 
dvigati proizvodnjo ter s tem

ustvariti pogoje za prekorači
tev sedanjih težav. Enostavno 
poviševanje cen v sedanjem sta
nju pomanjkanja blaga ne rešu
je ničesar, temveč le zapleta že 
tako težak položaj in daje po
vod za take in podobne ukrepe.

Izredna zakonodajna 
dejavnost

Morda so redki primeri v 
zgodovini zakonodajne dejavno
sti, da bi skupščine sprejele 
dnevno tudi po več deset zako
nov in zakonskih predpisov. 
Vendar se to sedaj dogaja, ko 
Zvezna ljudska skupščina spre
jema dnevno tudi po trideset 
in več zakonov, ki so jih prej 
pripravljali skoro dve leti pri
stojni organi. Vzrok za tako na
glico je ustavno deločilo, po ka
terem morajo biti do 9. aprila 
letos vsi zakoni in drugi na za
kone vezani predpisi, usklajeni 
z ustavo, kolikor so z njo v na
sprotju. Le tako lahko razume
mo tako naglico kot tudi mno
žico predpisov, ki gredo sedaj 
skozi razne skupščinske organe.

Čeprav gre v bistvu za uskla
jevanje zakonov z novo ustavo, 
so bili in bodo te dni sprejeti 
nekateri zakoni, ki prinašajo 
novosti. Med njimi je zakon 
o prometnem davku, o katerem 
je sedaj mnogo govora. Po do
sedanjih predpisih se je ta da
vek pobiral v proizvodnji in je 
zajemal akumulacijo podjetja, 
sedaj pa bo prenešen na potroš
njo in ga bo treba blačevati pri 
prodaji blaga, oziroma plače
vanju storitev. S tem bo zlasti 
odpadel medfazni davek, ker se 
je po dosedanjem sistemu do
gajalo, da je bil za isti pred
met, ki je šel skozi več faz pro
izvodnje in prodaje, večkrat tu
di plačan davek. Razumljivo je, 
da predstavlja sistem, ki ga u- 
vaja novi zakon o prometnem 
davku, za gospodarstvo korak 
naprej, čeprav bo povzročila 
sprememba precej zlasti tehnič
nih težav.

USTANAVLJANJE ZASEBNIH
GOSTINSKIH OBRATOV

Spričo velikega števila zako
nov, bi bilo težko navesti tudi 
najbolj pomembne. Vendar pa 
naj omenimo vsaj še enega, ki 
se sicer nanaša na Ljudsko re
publiko Slovenijo, je torej re
publiški zakon in ki ureja vpra
šanje zasebnega gostinstva. Ta 
zakon namreč omogoča zaseb
nikom odpiranje gostinskih o 
bratov, kar je brez dvoma po
membna novost na tem področ
ju in kar naj bi pripomoglo k 
povečanju števila obratov te vr
ste in k zboljšanju gostinskih 
storitev. Seveda taki obrati ne 
bodo mogli biti preveliki, ker 
lahko lastnik takega obrata za
posli v njem poleg članov svoje 
ožje družine le še največ do tri 
pomožne moči.

Sploh lahko opazimo napre
dek na področju turizma in 
gostinstva, saj so začele n. pr. 
banke odobravati pod razmero
ma ugodnimi pogoji kredite za
sebnikom za ureditev in opremo 
turističnih sob. To se je izkaza
lo kot nujno potrebno, ker ho
telske zmogljivosti že zdaleč 
ne morejo in še dolgo ne bodo 
mogle kriti z leta v leto vedno 
bolj naraščajočih potreb. To se 
je pokazalo zlasti sedaj, ko n. 
pr. v Ljubljani prirejajo razne 
prireditve, med njimi take, ki

so mednarodnega pomena, pa ni 
dovolj sob za tujce. Tako se bo
do za bližajočo se prireditev 
svetovnega prvenstva v namiz
nem tenisu morali gosti voziti 
prenočevat v oddaljene kraje 
izven Ljubljane in baje celo v 
Avstrijo.

PROIZVODNJA V SLOVENIJI
NE NAPREDUJE PO NAČRTU

Podatki o letošnji proizvodu n 
za Slovenijo ne kažejo najboti- 
še slike, ker je njen dosedanji 
napredek precej pod tistim, kar 
je bilo predvideno po načrtu. 
Zanimivo je, da je to precej dr 
gače ket v drugih republikah, 
kjer se proizvodni načrti izpo
polnjujejo tako in še boljše kot 
je bilo predvideno.

Seveda je treba poiskati za ta
ko stanje vzroke, ki jih je več.

(Nadaljevanje na 2. strani)

DOLOČENA CENA ZA UVOZ 
ITALIJANSKEGA RIŽA V 
DRŽAVE EGS
Pristojni organi Evropske go

spodarske skupnosti so določili 
novo ceno f.co meja za italijan
ski riž, uvožen v države članice 
EGS, ki riža ne pridelujejo. No
va cena 10.514 lir za stot, ki je

B. Kraigher o zamrznjenju cen
Ta ukrep je samo začasne narave in naj 
primore k normalnemu razvoju gospodarstva

vesticijske graditve 1 iub navo
dilom, ki soi bila poprej dana za 
skrčenje investicij. Gibanja na 
področju osebnih dohodkov ne 
spremlja ustrezni razvoj mate
rialne proizvodnje, to ima svoj 
odraz v višanju cen in življenj
skih strokov ter v ohranjanju 
nestalnosti na tržišču. Podpred
sednik je omenil, da se zaostru
jejo kreditni pogoji za kmetij
stvo in za izvoz. Poostren je bil 
režim potrošniških kreditov. Po
večujejo se obvezne rezerve po
slovnih bank. Investitorji bodo 
morali zmanjšati dinamiko na
ložb. Investicije, ki jih financi
ra federacija, se bodo gibale 
strogo v okviru s planom pred
videnih razpoložljivih sredstev. 
Tako bo odpadla potreba po do
datnem zadolževanju federacije 
pri Narodni banki. Predloženo 
je bilo, naj bi gospodarske in 
druge organizacije letos uporab
ljale za vlaganja v osnovna 
sredstva največ 80 odsto razpo
ložljivih sredstev za investicije. 
Kot poseben ukrep je predviden 
obvezni 10-odstotni depozit od 
višine celotne investicije. Tro
šenje proračunskih sredstev naj 
bi se omejilo z uvedbo 5-odstot- 
ne proračunske rezerve na vseh 
stopnjah, tudi v federaciji.

Podpredsednik Kraigher je še 
posebej naglasil, da so vsi ti 
ukrepi začasne narave in da i- 
majo predvsem nalogo zagotovi
ti pogoje za normalni razvoj 
gospodarstva. V kratkem bo 
izvršni svet zvezni skupščini 
predložil poročilo o gospodar
skem položaju na podlagi po

Boris Kraigher

Boris Kraigher, podpredsednik 
Zveznega izvršnega sveta, ki v 
veliki usmerja razvoj jugoslo
vanskega gospodarstva, je na 
skupni seji zveznega in gospo 
darskega zbora zvezne skupšči
ne razložil vzroke, ki so zahte
vali sprejetje ukrepov za zamrz
njenje cen. Glavni namen teh 
ukrepov je preprečiti nesklad
nosti v blagovnodenamih od
nosih. Tudi "letos je še naprej 
zaznavno visoko dviganje oseb 
nih dohodkov kakor tudi sploš
ne potrošnje, hkrati pa se jeznatno nižja od dosedanje je _ 

začela veljati v četrtek, 1. aprila. I znova bistveno povečal obseg in- datkov za prvo tromesečje.

^60 JG
Zdaj še 

načrtovanje 
v družini

Odslej ne bomo reševali z 
načrtovanjem samo javnih go
spodarskih. vprašanj. Načrtova
nje je prišlo po vojni tako v 
modo, da mu premnogi pripi
sujejo vprav magično moč, 
skoraj silnejšo kakor samemu 
delu po načrtu. To je zdaj vdr
lo tudi v družine. Ne mislimo 
morda na krepko roko gospo
dinje, ki drži pokonci tri hiš
ne vogale, temveč na načrtova
nje števila otrok, ki lahko pri
dejo na svet. Nekdaj so imeli 
navado reči: «Bog jih je dal, 
Bog jih je vzel», če so pomrli, 
odslej bomo sami diktirali: to
liko se jih sme roditi, — te
mu pravimo nadzorstvo nad 
rojstvi — toliko jih sme umre
ti... Koliko jih sme umreti? O 
ne, te kontrole pa smrt noče 
izpustiti iz rok in je ne bo 
na žalost nikdar, dokler bo ži
vel človeški rod. Lahko bomo 
nadzirali število rojstev z zdra
vili, strupi in pilulami, toda 
smrt se ne bo nikdar vdala ne 
zdravnikom, ne babicam, ne se 
tako učenim ljudem. Če bosta 
rojstni kazalec nastavili na 
enega — in takšnih egoistič
nih staršev je vedno več — 
ali na dva, tri in štiri, si bo 
smrt vsekakor pridržala oblast, 
da vam lahko vse pobere... Na
stavite rajši kazalec više po
tem bo verjetnost večja, da se 
vaš zakon ne spremeni v klet
ko brez ptičev.

Vse kaže, da bo tudi kato
liška cerkev zrahljala strogo 
razlago krščanskega nauka v 
tem pogledu ter bo v določe
nih primerih dopustila poseg 
staršev in zdravnikov v prosto 
igro narave. V predvojnih ča
sih so se bogoslovci povzpeli do 
razlage, da je dopustno upo
rabljati pravila japonskega 
zdravnika Oginoja in Avstrij
ca Knausa (medtem ko je po
prej veljalo strogo pravilo 
vzdržanja). Zdaj pojde Cerkev 
očitno korak naprej, kakor je 
bilo nakazano med zasedanjem 
cerkvenega zbora, čeprav samo 
izven njega. Kdo ve, kako 
dolg bo ta korak? Pravijo, da 
so se v študijski komisiji, ki 
ji je papež zaupal nalogo, da 
prouči to vprašanje, pojavile 
tri struje: prva vztraja pri na
čelu periodičnega vzdržanja 
po Oginojevi metodi (ta se je 
sicer pokazala za ne popolno
ma zanesljivo), druga dopušča 
uporabo kontraceptičnih pilul 
v določenih primerih; tretja 
pa je mnenja, da bi bila upo
raba vseh kontraceptičnih 
sredstev dopustna, ako bi bila 
dovoljena v načelu uporaba 
kontraceptičnih pilul. V komi
siji je okoli 60 članov (bogo
slovcev, zdravnikov in tudi po
ročenih žena) iz najrazličnej
ših držav. Sporazumeti se na 
enotno mišljenje je pač težka 
stvar, sicer ne bo odločilno 
mnenje komisije, temveč poj
de zadnja beseda cerkvenemu 
zboru.

Tudi največji konservativci 
so že davno opustili mnenje, 
da je namen zakona izključno 
skrb za potomstvo, ter pri
znavajo ženi v zakonu tudi 
vlogo tovarišice, da lajša živ
ljenje svojemu soprogu, ki ji 
zato primemo vrača; vloga že
ne ni niti zdaleč samo ta, da 
rodi otroke.

Kaže torej, da bodo tudi za 
versko čuteče vsaj deloma od
stranjene ovire za nadzorstvo 
nad rojstvi in da si bodo tudi 
oni zadeli na rame skrb za 
pravilno načrtovanje v druži
ni, kolikor si ga še niso!

Ne mislite, da je to lah
ka zadeva načrtovanje števila 
otrok! Lahko postane usodno 
ne samo za posamezno druži
no, temveč tudi za ves narod. 
Slovenci smo vsekakor že do
kazali, da še nismo dovolj 
spretni načrtovalci v tem po
gledu: Nepravilno načrtovanje 
nas je dovedlo do tega, da 
skoraj že nimamo naravnega 
prirastka več. Zato se izpostav
ljamo nevarnosti, da nas bodo 
drugi sosedje pohodili.

— Ib —
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• STRAHOVIT ATENTAT. V 
torek je pred ameriškim posla
ništvom v Saigonu, glavnemu 
mestu Južnega Vietnama, eks
plodiral star francoski avtomo
bil, na katerem je bilo nalože
nega okoli 100 kg razstreliva, 
pač v znak protesta proti ame
riški politiki v Vietnamu. Pred 
eksplozijo so neznanci pobili 
stražnika v bližini. Števila mrt
vih še ni bilo mogoče natančno 
ugotoviti. Ranjenih je bilo 133, 
število mrtvih cenijo na 13; to 
se je pozneje seveda povečalo, 
ker je več nevarno ranjenih 
pozneje podleglo. Med ranjen
ci je tudi 52 Američanov, drugi 
so Vietnamci. Ranjen je bil tu
di namestnik generala Taylora, 
ki je odpotoval v Washington, 
gen. Johnson, vendar ne hudo. 
Predsednik Johnson je obsodil 
atentat, vendar ni napovedal 
povračilnih ukrepov. Vsekakor 
so dva dni nato ameriška leta 
la vnovič bombardirala vojaška 
oporišča v Severnem Vietnamu. 
Po zadnjih poročilih je bilo pr; 
atentatu v Saigonu 20 mrtvih 
žrtev. Obstoji nevarnost, da se 
vojna v Vietnamu razširi, še po
sebno, ker so Kitajci zagrozili, 
da bodo v pomoč Vietkongu po
slali «prostovoljce».

• DE GAULLE HOČE OHRA
NITI POBUDO. Izjava zahodno- 
nemškega kanclerja Erharda na 
kongresu krščansko . demokrat
ske unije v Duesseldorfu, da bo 
namreč meseca julija vrhunska 
konferenca EGS za Združeno 
Evropo, je presenetila vse poslu
šalce toliko bolj, ker je franco
ski zur.anji minister Couve de 
Murville med svojim obiskom 
v Rimu zavrnil italijanski pred
log, da bi prišlo do takšne kon
ference meseca maja v Benet
kah. Prof. Erhard je dodal, da 
je gen. de Gaulle sporočil nem
škemu poslaniku, da ie priprav
ljen sodelovati na takšni vrhun
ski konferenci držav Evropske 
gospodarski skupnosti. De Gaul
le je pripomnil, da ne smejo 
odlašati s takšno konferenco. 
Erhard je pozval zunanjega mi
nistra EGS naj se takoj lotijo 
dela za takšno konferenco.

e NA CIPRU BO ZOPET TE
KLA KRI. Ameriški opazovalci 
so mnenja, da se bodo na Ci
pru v kratkem zopet spopadli 
Grki in Turki. Predsednik Ci
pra nadškof Makarios je orga
niziral domačo grško vojsko, 
ki šteje 14.000 mož, a v rezervi 
ima 20.000 mož. Poveljujejo ji 
grški oficiriji — ((prostovoljci«; 
vrhovni poveljnik je gen. Geor
ge Grivas znani borec za ne
odvisnost proti Angležem. V 
Atenah se pripravljajo na pri
ključitev Cipra. Ciprski Turki so 
pripravili vojsko 12.000 mož. Po 
razmeroma dolgem premirju 
sta bila nedavno ubita dva Ci
prčana, en Grk in Turek. «New- 
sweek» poroča, da so Rusi do
bavili grškim četam na Cipru 
protiletalske rakete SAM in to 
čez Kairo. Grški oficiriji so se 
vadili s tem orožjem v Egip
tu in ameriška vlada je prote
stirala pri predsedniku grške 
vlade g. Papandreosu. Turki tr
dijo, da imajo grške čete na 
Cipru tudi sovjetske tanke. Nji
hova vlada je opozorila Atlant
sko zvezo, da bi se spopad na 
Cipru razširil v vojno med Gr
čijo in Turčijo, čete Organiza
cije združenih narodov so šib
ke (okoli 6150 mož). Neki ame
riški oficir je izjavil, da je za 
obstoj Atlantske zveze (NATO) 
Ciper zelo nevaren. Ciprski spor 
utegne postati nevarnejši kakor 
državljanska vojna v Vietnamu.

• TUDI ZDRUŽENA ARAB
SKA REPUBLIKA SE OBORO- 
ŽUJE. Egipčani so protestirali 
proti dobavi orožja Izraelu s 
strani Zahodne Nemčije. Razu
me se, da se tudi sami oboro- 
žujejo. Sovjetska zveza naj bi 
jim bila dobavila 500 letal med 
temi 150 bombnikov na reaktiv
ni pogon. 10 podmornic, 1300 
tankov, več torpedovk itd. Bivši 
nacistični strokovnjaki izpopol
njujejo vodljive rakete. Izrael
ci so prepričani, da se Arabci 
resno pripravljajo na vojno pro
ti njim, nevarnost za Izrael bo 
toliko večja v trenutku, ko se 
Egipčanom posreči izdelati ra
kete, ki bi prenašale radioaktiv
ne ali kemične bombe.
• FARUK JE BIL POKOPAN 
V KAIRU. Bivši egiptovski kralj 
Faruk je izrazil željo, da bi bil 
rad pokopan na arabski zemlji. 
Egiptovska vlada je ugodila nje
govi želji ter je dovolila pogreb 
v Kairu, vendar se ga r*i smel 
nihče udeležiti razen pokojni
kov sorodnikov. Pokopan je bil 
na pokopališču El Chaffei v 
predmestju Kaira. V bližini so 
tudi sloviti grobovi Mamelukov. 
Faruk je pred 13 dnevi umrl v 
Rimu, ker ga je zadela kap med 
večerjo.
» PROTEST MAROŠKIH ŠTU
DENTOV V MOSKVI. Okoli 50 
maroških študentov je v pone
deljek vdrlo na maroško posla-, 
ništvo. študentje so izjavili, da 
bodo ostali tam, dokler jih po
licija ne bo pregnala. Protesti
rati hočejo proti nastopu ma
roških oblasti proti študentom, 
ki so demonstrirali v Kazablan- 
ki. Poslaniku so izročili zadevni 
protest s prošnjo, naj ga od
pošlje svoji vladi.

« PRED VOLITVAMI NA 
POLJSKEM. Na Poljskem se je 
že razvila živahna volilna agita
cija za parlamentarne volitve, 
ki bodo 30. maja. Ta dan bodo 
izvolili nove poslance za Sejm. 
Vse tri stranke, in sicer komu
nistična Združena delavska 
stranka, kmečka Ljudska stran
ka in Demokratična stranka bo
do nastopile s kandidati na 
skupni listi.

MEDNARODNA TRGOVINA
Pred zagrebškim 

spomladanskim sejmom
Od 17. do 25. aprila bo v Za

grebu mednarodni spomladan
ski velesejem. To je najvažnejši 
jugoslovanski sejem blaga širo
ke potrošnje, kakor električnih 
gospodinjskih aparatov, različ
nega gospodinjskega pribora, 
kemikalij, steklenih in keramič
nih izdelkov, kož in obutve, 
tkanin, pisarniške opreme in ta
ko dalje. Na letošnjem velesej
mu bodo tudi tele razstave:

V. mednarodna razstava pre
hrane (živilske konzerve, teste
nine, olje, meso, mlečni izdel
ki, alkoholne m druge pijače 
itd., III. medn. razstava lesa in 
opreme za lesno industrijo (po
hištvo; surovine in pomožna 
sredstva za lesno industrijo, ko
vinske pritikline, stroji za pre
delavo lesa, orodni stroji itd., 
X. medn. razstava tehnike, me
ril in avtomacije (specializira
na razstava najsodobnejših do
sežkov tehnične industrije in 
tovarn merilnih naprav), III. 
medn. razstava pod geslom ((Me
dicina in tehnika» (zdravil
ski proizvodi, sanitarne napra
ve, instrumenti za zobne zdrav
nike, oprema za bolnišnice itd.) 
in III. medn. razstava gradbe
ne stroke (gradivo, stroji za 
gradbeno industrijo s posebnim 
poudarkom na «engineering»).

Generalna delegacija za Itali
jo pri zagrebškem mednarod
nem velesejmu, ki ima svoj se
dež v ulici Treviso št. 33 v Ri
mu, sporoča domačim operater
jem in sploh vsem. ki bi radi 
razstavljali na zagrebškem sej
mu, da je še vedno na razpola
go nekaj razstavne površine, 
vendar morajo s prenotacijami 
pohiteti.

Med ČSSR 
in skandinavskimi 

državami

Češkoslovaška je podpisala 
dva zunanjetrgovinska protoko
la za letošnje leto, in sicer z 
Norveško ter Finsko, češkoslo
vaška izvaža v Norveško slad
kor, stroje, avtomobile, traktor
je, valjane izdelke, kemikalije 
in tekstila v zameno za ribe, ke
mikalije in železne zlitine. Od
slej bo češče uporabljala za 
prevoz lastnega in tujega blaga 
norveške tovorne ladje. Letoš
nja trgovinska izmenjava med 
ČSSR in Finsko bo imela pri
bližno enak obseg kakor lani, le 
da so bile vnesene določene spre
membe v blagovne liste. Tako 
bo češkoslovaška uvažala iz Fin
ske proizvode lesne in papirne 
industrije, celulozo, železno ru
do, baker in nekatere kmetij-, 
ske proizvode; izvažala pa bo 
na Finsko mehanske izdelke, av
tomobile, valjane izdelke, tek
stilne izdelke, steklo in kristal 
in razne potrošne dobrine.

JUGOSLAVIJA
SKRČILA UVOZ

Začasni podatki jugoslovan
skega Zveznega zavoda za sta
tistiko in Zveznega sekretariata 
za zunanjo trgovino kažejo, da 
so Jugoslovani izvozili v prvih 
dveh mesecih tega leta za 42,2 
milijarde din blaga ali 2 odsto 
več kot v januarju in februarju 
lani; uvozili pa so za 53,9 mili
jarde din blaga ali 10 odsto 
manj. Januarski izvoz je zna
šal 23,158 mrde din, a februar
ski 19 mrd, dočim je dosegel 
uvoz 29,395 oziroma 24,5 mrde 
din.

Razmah sovjetske 
zunanje trgovine

Po drugi svetovni vojni se je 
znatno povečala trgovinska iz
menjava med Sovjetsko zvezo in 
drugimi državami, izvzemši 
Združene ameriške države. Vred
nost sovjetske zunanjetrgovin
ske izmenjave je leta 1959 zna
šala 3,3 milijarde dolarjev, lan
sko leto pa je dosegla že nad 
15 milijard dolarjev. Lani so 
Sovjeti uvozili med drugim 
za 2,6 milijarde dolarjev težkih 
strojev in industrijske opreme 
(zlasti orodnih strojev in inšta
lacij za kemične tovarne). Iz
važali pa so predvsem surovi
ne, industrijske proizvode, ko
vine in rude (v vrednosti 1,3 
milijarde dolarjev), surov pe
trolej in petrolejske izdelke 
(950 milijonov dolarjev) in les 
(okrog 420 milijonov dolarjev). 
Sovjetski trgovinski odnosi z 
Ameriko so še vedno šibki, ta
ko je znašala vrednost sovjet- 
sko-ameriške blagovne izmenja
ve v preteklem letu samo 75 mi
lijonov dolarjev (ako izvzame
mo ameriško dobavo žita 120 
milijonov dolarjev). Sovjetska 
trgovinska izmenjava z zahod
nimi državami je bila pa na
slednja: s Finsko 430 milijonov 
dolarjev, z Veliko Britanijo 350,

e HUD POTRES V ČILU. V 
ponedeljek je hud potres v ju
tranjih urah obiskal prebivalst
vo mnogih čilskih mest. Priza
deto je bilo še posebno mesto 
El Cobre, kjer je popustil jez. 
število žrtev menda znaša 250. 
Potres so občutili tudi v Ar
gentini, in to v pokrajinah 
Mendoza, San Juan in San Luis, 
ki mejijo na Čile. Važen pre
dor, ki veže argentinske železni
ce z čilskimi, je bil precej po
škodovan.

9 POTRES TUDI V GRČIJI. V 
sredo so v nekaterih krajih v 
Grčiji začutili štiri močne po
tresne sunke. Potres se je čutil 
posebno v Patrasu, kjer so bili 
trije mrtvi, a 16 ranjenih.

z Italijo 300, z Zahodno Nem
čijo 285, s Francijo 230 in z 
Japonsko 300 milijonov dolarjev.

DOBRE KUPČIJE
DRUŽBE PHILIPS
Družba Philips, ki je naj večji 

industrijski koncern električne
ga materiala izven Združenih 
ameriških držav, je sporočila, 
da je lansko leto prodala za 
skoro 2 milijardi dolarjev blaga 
ali 12,5 odsto več kot 1. 1963. 
Njen čisti dobiček se je tako 
povzpel na 112,5 milijona do
larjev (1963 —- 100 mil. dol.).

UVOZ BOMBAŽNIH VLAKEN
IZ JUGOSLAVIJE
Italijansko ministrstvo za zu

nanjo trgovino je dovolilo uvoz 
3.050 ton bombažnih vlaken iz 
Jugoslavije, ki naj se izvrši do 
31. decembra letos, in sicer čez 
Trst — 2.050 ton in Gorico —
1.000 ton. Prenotacije niso do
voljene.

Velike pobude
Predor skozi Mont Blanc bo 

kmalu dokončan. Računajo, da 
bodo skozi njega lahko odprli 
promet med Švico in Italijo še 
meseca junija. Belo stane 20 
milijonov dolarjev.

Proizvodnja jekla na Japon
skem je lani dosegla 40 milijo
nov ton, to je 9,2 odsto sve
tovne proizvodnje. Tako so Ja
ponci v tem pogledu zasedli 
treti e mesto (za Američani in 
Rusi).

Intercontinental Hotel Corp. 
iz New Torka bo sodelovala z 
lastniki velikih nemških hote
lov pri gradnji petnajstnad- 
stropnega luksuznega hotela v 
Hamburgu. Novi hotel bo stal 
7,5 milijona dolarjev.

Prva svetovna razstava prometa
Udeležba iz 58 držav . Sovjetska ude
ležba pod geslom «Človek v vesolju»

MUENCHEN, aprila. — V 
Muenchenu pripravljajo prvo 
svetovno razstavo prometa in 
obenem največjo razstavo, ki je 
kdajkoli bila v Nemčiji. Raz
stava se bo pričela 25. junija 
letos in bo trajala 101 dni, t.j. 
do 3. oktobra. Za razstavo se 
je že prijavilo 58 držav in pri
čakuje se, da se bo to število 
še povečalo. Razpoložljiv raz
stavni prostor obsega okrog 500 
tisoč kv. metrov. V gradnji je 
tudi 100-metrsko visoki stolp, 
na vrhu katerega bo prostora 
za 700 oseb, ki bodo imele kra
sen razgled na bavarsko pre
stolnico.

Računajo, da bo razstavo obi
skalo več milijonov oseb iz vse
ga sveta. V težnji, da bi vsaj 
deloma zadovoljili potrebam 
parkirnega prostora, bo v ta 
namen pripravljen parkirni pro
stor za okrog 7000 osebnih avto
mobilov in 200 avtobusov.

Zvezne nemške železnice bodo 
razstavljale na površini 30.000 
kv. metrov, na kateri bo po
stavljeno približno 3000 metrov 
tračnic. Razstavljenih bo nad 
100 lokomotiv, vagonov itd. V 
okviru razstave pripravljajo že
leznice tudi svojo žel. postajo, 
tako da bodo izletniški in po
sebni vlaki pripeljali neposred
no na razstavo. V času razsta
ve bo na progi Muenchen— 
Augsburg obratovala lokomoti
va, ki doseže brzino 200 km 
na uro.

Na razstavi bo izgrajena tu
di posebna viseča železnica, ki 
bo dolga 3 km in bo peljala 
obiskovalce od severnega pre
ko zapadnega na južni del raz
stavnega prostora. Med ostali
mi privlačnostmi, na svetovni 
razstavi prometa naj še ome
nimo atomsko lokomotivo, bla- 
zinasta leteča vozila, oceanski

LADJE SPLOŠNE PLOVBE
Motoma ladja «Bled» je 28. 

marca odplula iz Genove proti 
Benetkam, kjer se ie zasidrala 
31. marca. Ladja «Bohir..i» je 
26. marca pristala na Reki. ((Du
brovnik*' je te dni zapustila La
gos, namenjena proti Abidjanu. 
«Pohorje» je priplula 27. marca 
v Benetke, nakar je odpotovala 
proti Trstu in Reki. «Zelengo- 
ra» se je zasidrala 31. marca v 
Dakarju, od koder je nadalje
vala plovbo proti Tako radi ju, 
Temi in Lomeju.

NAPOVEDANE LADJE 
JUGOLENIJE

Odhodi iz Trsta 
Proga Jadransko morje-Severna 

Evropa: «Bratstvo» 8. aprila; 
Proga Jadransko morje-Severna 

Amerika: «Grobnik» 21. apri
la;

Proga Jadransko morje - Južna 
Amerika: «Krk» 10./15. aprila; 

Proga Jadransko morje-Ciper in 
Izrael: «Risnjak» 2. aprila; 

Proga Jadransko morje-Perzijslci 
zaliv: «Uljanik» 3. aprila,
«Kraljevica» 22-/23. aprila; 

Proga Jadransko morje-Bengal- 
ski zaliv: «Dinara» 31. marca; 

Proga Jadransko morje-Indija in 
Daljni vzhod: «Kosovo» 5. a- 
prila, «Jesenice* konec aprila; 

Proga Jadransko morje - Daljni 
vzhod: «Velebit» konec aprila. 

Prihodi v Trst
«Titograd» (Bližnji vzhod) 10. 

aprila; «Crna gora* (Severna 
Amerika) 19. aprila. * v

GRDA ZGRADILE VELIKAN
SKO POTNIŠKO LADJO. V 
Združenih jadranskih ladjedel
nicah so zgradili 39.241-tonsko 
potniško ladjo na turbine «0- 
ceanic*. Te dni so jo izročili 
naročniku, in sicer panamski 
družbi «Home Lines«. Danes od
pluje ladja na krstno potova
nje proti Nev/ Torku. Ladja 
«Oceanic» je dolga 238,45, širo
ka 29,40 in visoka 19,90 metra. 
Poganjala jo bosta dva stroja 
CRDA-De Lava! ih sicer ob pol
nem tovoru s hitrostjo 28,5 voz
la. Ladja lahko sprejme na krov 
1:600 potnikov, njena posadka 
znaša 560 mož. Njena nosilnost 
dosega okrog 8.600 ton (570 ton 
pošte, vozil idr.), 5.400 t. gori
va, 200 t. prtljage in potnikov 
ter 180 t. ladijskih dobav). Ima 
štiri orjaška dvigala za potni
ke, bare, trgovine, igralnico, ka
pelo. dva plavalna bazena, štiri 
kuhinje, frizerski salon in dru
go, povsod pa so nameščene so
dobne klimatske naprave.

V MILJAH GRADIJO LADJO 
ZA DANSKO. V miljski ladje
delnici «FeIszegy» so te dni po
stavili gredelj 1.200-tonski ladji- 
trajektu, ki jo je naročila dan
ska plovna družba Det Forene- 
de Damps Ibs Sels Ab iz Ko- 
penhagna, Ladi a bo služila- za 
prevoz tovornjakov, avtomobi
lov in velikih hladilnikov. Ko
nec aprila bodo v isti ladjedel
nici splavili motorno potniško 
ladjo (dtalia* (12.000 ton), ki 
so jo pričeli graditi junija 1963.

parnik v originalu, modeli sate
litov, prikaz modernih teleko
munikacijskih sredstev (v pri
pravi je tudi neposredna tele
fonska zveza z New Torkom), 
krožni kino Walt Disneya z 360'. 
površinskim platnom, ki je že 
zbudil senzacijo na svetovni 
razstavi v New Torku in drugo.

Uspešni so bili tudi razgovo
ri, ki jih je vodil predsednik 
razstave v Moskvi s predsedstvi 
Sovjetske akademije znanosti, 
trgovinske zbornice SZ, turistič
ne organizacije Intertourist in 
odbora za kulturne odnose. So
vjetska zveza bo tako sodelo
vala na posebni razstavi ((Člo
vek v vesolju«.

V času razstave bodo dnevno 
medne revije in poleg 20 raz
nih drugih prireditev, bo vsak 
teden še posebna razstava pod 
geslom, kot n. pr. «Teden mla
dine«, «Teden plošče«, «Teden 
zračnega prometa«, «Teden fil
ma«, «Muechenski teden« itd.

Z avtomobilskih trgov
k\y"\xx/vr\zx/\yxxx/'vzx/x/x/xy\x\y/x/\/x/''

700.000 AVTOMOBILOV V TU
RINU. V turinski pokrajini kro
ži 700.000 avtomobilov s tablico 
«TO». Januarja 1964 jih je bilo 
600.000, januarja 1963 500.000,
septembra 1961 400.000, oktobra 
1959 300.000, aprila 1938 50.000. 
Spomladi leta 1961 je na novo 
pričelo krožiti 7.991 avtomobi
lov, letos so do 25. marca že 
dosegli 7.000 novih avtomobi
lov, vendar ni tako ugoden po
ložaj za industrijska vozila. 
Največ prodajo vozil FIAT 850. 
Kakor rečeno je popustilo raz
pečevanje industrijskih vozil, 
vendar se je izvoz teh v tujino 
zvišal; tako npr. je Italija iz
vozila leta 1960 292 industrij
skih vozil, lani pa 3.257.

Lani je bilo v Italiji registri
ranih 830.175 vozil, leta 1963 pa 
951.704. Lani je delež tujih vo
zil prodanih v Italiji znašal 
15,58 odsto, leta 1963 20,80
odsto.

FRANCOSKA
AVTOMOBILSKA OPREMA
ZA VZHODNO NEMČIJO
V Parizu je najvažnejša fran

coska avtomobilska tovarna «Re- 
gie Renault* podpisala z vzhod
nonemško osrednjo organizaci
jo za nakupe v tujini «W.N.W. 
Export» pogodbo, po kateri bo 
dobavila vzhodnonemškemu pod
jetju «V.V.B. Automobii Bau» za
13,710.000 frankov (nad poldru
go milijardo lir) opreme za mon
tiranje karoserij in raznovrstne 
opreme za avtomobilske tovar
ne. V začetku tega leta pa so 
podpisali nogodbo, po kateri bo
do Francozi dobavili vzhodnim 
Nemcem razne stroje za. avto
mobilsko industrijo v vrednosti 
3,7 milijona frankov.

PRODAJA AVTOMOBILOV
V ITALIJI UPADA
V prvih dveh mesecih tega

leta je bilo vpisanih v Javni av
tomobilski register naslednje 
število novoizdelanih cestnih 
vozil: 146.377 avtomobilov in
8.257 industrijskih vozil, vsega 
skupaj torej 154.634 vozil proti 
186.466 avtomobilom in 12.469 
industrijskim vozilom v januar
ju in februarju lani. število za
sebnih avtomobilov je upadlo 
za 21,49 odsto, število industrij
skih vozil pa za 33,77 odsto v 
primeri z lanskim vpisom; skup
no število pa je nazadovalo za

i 22,26 odsto.

Hladilniki namesto 
kmetijskih strojev

V sredo, 31. marca: opolnoči 
se je na mejne prehode vrnilo 
običajno življenje: ni bilo več 
avtomobilov, triciklov in ka
miončkov s pralnimi stroji, hla
dilniki in štedilniki, da bi ča
kali na brezcarinski prehod, ki 
ga je do tega dne dovoljevala 
Jugoslavija državljanom jugo
slovanskega porekla za vnos 
raznih potrebščin do vrednosti
200.000 dinarjev.

To je bila res velika ugodnost, 
ki jo je država dovolila, da bi 
ljudem olajšala nabavo ome
njenih gospodinjskih notrebščin 
in orodja, čeprav je to bilo vsaj 
deloma v škodo jugoslovanski 
industriji. (Le pralne stroje je 
jugoslovanska industrija pričela 
izdelovati šele zdaj, medtem ko 
je sicer proizvodnja gospodinj
skih potrebščin že močno razvi
ta). Ko je človek gledal, kako 
odhaja na stotine in stotine 
pralnih strojev in hladilnikov 
čez mejo na podeželje, se je 
moral vprašati, kaj bodo na 
kmetijah počeli s temi sodobni
mi deloma tudi komplicirani
mi gospodinjskimi pripomočki. 
Marsikje ne bo notrebnih vo
dovodnih in električnih inštala
cij, težko bodo našli obrtnike, 
da bi jim lahko pravilno inšta
lirali stroje in jih spravili v 
pogon. Marsikateri bo obtičal 
za vselej: čemu na kmetih hla- 
diniki, ko ima že skoraj vsaka 
kmetija na Krasu in na Vipav
skem hladno klet. Ali bi ne bi
lo bolje, ko bi bili kmetje na
bavljali rajši kmetijske stroje 
in drugo orodje?

Marsikdo je to v resnici tudi 
poskusil, toda količkaj pomemb
nem kmetijski stroj preseže 
vrednost 200.000 dinarjev. Tu pa 
tam je kakšen brihten in razgle
dan carinik zamižal in stroj je 
šel čez mejo, drugi pa so takšne 
stroje dosledno zavračali in 
kupci niso vedeli, kar z njimi; 
ni lahko vračati kupljenih pred
metov, carina pa znaša 34 od
sto. kakor nam je razložil neki 
carinar in se vrti okoli 100.000 
dinarjev na kos.

Tudi v Jugoslaviji se zdaj na 
vso moč prizadevajo, da bi kme
tijstvo mehanizarali, težke do
larje stane uvoz žita. Zakaj bi 
ne bile povsem tem carinarne 
širokogrudno razlagale odredbo 
glede uvoza darilnih pošiljk? 
Poleg vsega v Jugoslaviji z ve
liko težavo nabaviš takšne kme
tijske strojčke, recimo motorni 
kopavnik, in sicer stane v Jugo
slaviji okoli 450.000 dinarjev. 
Znani so nam celo primeri, ko 
si dvolastnik na tej strani zaslu
ži dovolj denarja za nabavo 
«motorke», a mu stroja r.e pu
stijo čez mejo, kjer bi z njim 
rad obdelal svoje zemljišče.

Že v jugoslovanskih listih 
smo brali, da bi bilo za pro
spekt kmetijstva nujno potreb
no, ko bi olajšali uvoz majhnih 
kmetijskih strojev in prav v 
tem primeru, ko je šlo za uvoz 
darilnih pošiljk do 200.000 di
narjev, bi bilo res v korist kme
tijstva, ko bi bili carinarji od 
svojih starešin prejeli ustrezna 
navodila za širšo razlago ca
rinskih predpisov.

SKRČENJE DENARNEGA OB
TOKA V ITALIJI. Konec fe
bruarja je denarni obtok v Ita
liji znašal 3.550 milijard ter je 
bil za 42 milijard lir manjši 
kakor konec januarja 1965. Vi
seči državni dolg znaša 4.033 
milijard; v te so vključene 
obveznice državnega zaklada, 
katerih nominalna vrednost 
znaša 2.051 milijard lir.

LETNI OBRAČUN NAŠIH DENARNIH ZAVODOV

Napredek Kmečke banke v Gorici
člani Kmečke banke, registri

rane zadruge z omejeno zavezo 
v Gorici, ki jih je 77, so na svo
jem občnem zboru dne 14. mar
ca razpravljali o delovanju ban
ke v preteklem letu na podlagi 
poročil, ki sta jih podala u- 
pravni svet in nadzorni odbor. 
Na občnem zboru je bilo prisot
nih in zastopanih 31 članov, ki 
so predstavljali 6.854 deležev s 
6.854 glasovi. Poročilo upravne
ga odbora je prečital njegov 
predsednik Ternovic Anton, I- 
van Prinčič pa je prebral poro
čilo nadzorstva kot njen pred
sednik.

Poročilo upravnega sveta opi
suje v uvodu na kratko razvoj 
gospodarstva v preteklem letu 
v Italiji s posebnim pogledom 
na gospodarske razmere na Go
riškem, kjer deluje Kmečka 
banka. Samo ladjedelništvo se 
je na Goriškem izognilo posle
dicam gospodarske krize, med
tem ko sta se tekstilna indu
strija in gradbeništvo znašla 
v res kritičnem položaju; delo
ma velja to tudi za goriške li
varne. Kriza se je seveda pre
nesla tudi na delovno silo in 
povzročila odpuste, brezposel
nost in ali znižanje delovnega 
časa. Zaradi ugodnih vremen
skih razmer se je poljedelski 
sektor dobro obnesel, razvese
ljiv je tudi položaj živinoreje. 
Notranja trgovina se je razvila 
kot v prejšnjem letu, čeprav je 
bilo opaziti nekaj zastoja v tek
stilni stroki, zunanja trgovina 
pa je izkazala lep napredek v 
izvozu pa tudi v obmejni trgo
vini. Kmečka banka je uspela 
napredovati kljub nekaterim 
resnim težkočam. Po začetnem 
zastoju je kreditni sektor za-

Gomulka: 

Treba je razviti 
obrtništvo

Sodeč po pisanju poljskega ti
ska je na Poljskem nastala pre- 
oblica delavske sile. Industrija 
ne uitegne zaposliti prirastka na 
delovni sili, čeprav je bila njena 
zmogljivost po prvi svetovni voj. 
ni izredno povečana. Tako je 
ugotovil neki poljski list, da je 
današnja poljska industrija de
vetkrat večja kakor leta 1939. 
Kljub temu grozi delavstvu brez
poselnost.

S tem vprašanjem se je bavil 
tudi centralni komite delavske 
stranke na zadnjem zasedanju. 
Nazadnje je njen glavni tajnik 
Vladislav Gomulka nakazal ne
kaj smernic, po katerih bi se 
dalo tej križi, preoblici delavske' 
sile namreč, opomoči. Zgrešena 
je mnenje, da je rešitev v novih 
velikih investicijah v klučne in
dustrijske obrate. Delavstvu je 
treba zagotoviti delo z bolj
šim izkoriščanjem razpoložljivih 
sredstev. Treba je posebno raz
viti obrtništvo in sicer prav ta
ko obrtne zadruge kakor zaseb
ne obrtništvo. Takoj na deželi 
je treba ustanavljati majhne o- 
brate, ki bi zadovoljevali zahte
ve vaščanov oziroma manjših 
mest. To bi bilo potrebno prav 
v majhnih mestih, ki er je brez
poselnost največja. V skrajnem 
primeru je treba tudi omejiti 
modernizacijo proizvodnje ter 
uvesti nove tehnične pridobitve 
samo tedaj, ko lahko prihrani
mo na materialu ne na delovni 
sili. Koristno bi bilo. da bi ve
liki obrati ustanovili podruž
nice na deželi, kar bi dovedlo 
do decentralizacije takojšnih o- 
bratov

Različnost v merskih sistemih 
je bila vedno prava nadloga in 
izgubljanje časa za vsakogar, 
ki je moral iz enega merskega 
sistema preiti na drugega. Vse 
bolj se svet prepričuje, da bi se 
merski sistemi, ki ne slone na 
desetinskem sestavu, morali od
praviti. Povsod bi morali vpe
ljati desetinski merski sestav, 
kd je najbolj preprost.

V tem smislu so se oglasili 
tudi konservativni Angleži. ((Me
tal Bulletin« je objavil članek 
o težavah v gospodarstvu, ki iz
virajo iz raznih merskih siste
mov. Članek je toliko bolj za
nimiv, ker prihaja prav iz an
gleških trgovskih krogov, ki so 
bili tradicionalno nasprotni vsa
ki spremembi predlogov, da bi 
se sedanji merski sistem od
pravil.

Kot gospodarski list, piše 
«Metal Bulletin«, ki se ukvarja 
s vprašanji mednarodnega je
klarskega in kovinskega trga, se 
še posebej zavedamo težav, ki 
izhajajo iz današnje uporabe 
treh vrst «ton». Nismo mi edini, 
ki se zavedamo tega absurda, 
čimbolj se trgovina postopoma 
internacionalizira, ustvarja ta 
problem vedno več nesporazu
mov in preveč nepotrebnega de
la v preračunavanju ene tone
v drugo in postaja vedno bolj 
pereč.

ZDAJ IMAMO
TRI VRSTE TON

Danes imamo opravka s tre
mi tonami: angleška ali dolga 
tona (2240 funtov ali 1016 kg), 
ameriška ali kratka tona (2000 
funtov ali 907 kg) in končno 
meterska tona (1000 kg ali 
2204,6 funtov), ki se splošno na
ziva tona.

Po mišljenju večine je nasto
pil čas, da se vpelje enotna to
na, meterska tona, glede na to, 
da se ta metrska enota najbolj 
uporablja v svetu.

Angleška tona je še vedno ze
lo razširjena, ker je spremljala 
rast britanskega cesarstva. Ni 
dvoma pa, da je po vojni izgu-

Enotna tona naj velja za ves svet
Decimalni merski sistem naj se uveljavi po vsem svetu - Zapleteno tehtanje s tremi vrstami tone
bila precej terena in ga bo ver
jetno še, ker vse kaže, da vedno 
večje število držav želi izkori
stiti prednosti, ki jih daje pre
prostejši metrski sistem.

Veliko jih je, ki so prepriča
ni, da je ameriška tona merska 
enota, ki zaostaja za ostalimi. 
Uporaba ameriške ' tone je v 
glavnem omejena na severno
ameriško celino. Res je, da sta 
to mersko enoto prisvojili Juž
na Afrika in Rodezija, medtem 
ko proizvajalci bakra' v Zam
biji zbirajo podatke o proizvod
nji rude v kratkih tonah in na
to preidejo na dolge tone, ko 
objavljajo podatke o proizvod
nji kovin. Kratka tona je na
stala z racionalizacijo mer v 
ZDA v tridesetih letih prejš
njega stoletja. Kratka tona ust
varja videz zlasti pri merjavi, 
da je imel kdo namen prikazati 
večje količine, kot so v resnici. 
Če na primer primerjamo pro
izvodnjo jekla v letu 1964 med 
ZDA in ZSSR in rečemo, da so 
ZDA dosegle 126,6 milijonov 
(kratkih) ton in da je v ZSSR 
proizvodnja dosegla 85 milijo
nov (metrskih) ton, tedaj se 
največkrat spregleda vrsta mer
ske enote. Če proizvodnjo ZDA 
pretvorimo v metrske tone, zna
ša ta za' 1964. leto 115 milijonov 
ton jekla.

AMERIČANI
ZA METRSKO TONO

Lahko bi navedli mnoge pre
pričljive razloge zakaj bi mo
rale ZDA resno razmisliti o vpe
ljavi stvarnejšega obračunava
nja tonaže. Z gledišča ZDA ob
stajajo prednosti za vpeljavo 
obeh vrst ton. V primeru dol
ge (angleške) tone je prednost 
v tem, da je tc enota, ki jo že 
uporabljajo mnoge važne pano

ge v ameriški industriji. Tako 
se n. pr, proizvodnja železne 
rude navaja izključno v angle
ških tonah in prehod na to 
enoto ne bi predstavljal za 
Amerikance velike težave, ko že 
uporabljajo funto od 16 unč.

Ker že imajo Američani de
setinski sestav za denar bodo 
toliko laže prišli na metrske 
mere. Ameriška industrija alu
minija že v veliki meri uporab
lja metrsko tono kot enoto.

Če bi se ZDA odločile za pre
hod na metrski sistem, bi s tem 
brez dvoma izpodkopale teme
lje tudi dolgi toni. V Veliki Bri
taniji se že pojavljajo zahteve, 
sistem in uvede decimalni 
sistem in uvede v decimalni. 
Južna Afrika je to že storila in 
ni daleč čas, ko bosta sledili 
Avstralija in Nova Zelandija, 
pogajanja za čim tesnejše po
vezavo med Veliko Britanijo in 
Evropo silijo k proučevanju 
vprašanja cestnega prometa, ki 
naj bi se usmeril na desno 
stran, tako kot se vrši v vsej 
Evropi.

PREHOD BI STAL
MILIJARDE

Vsaka sprememba današnjega 
položaja bi povzročila velike iz
datke in neizbežno zmešnjavo 
v času prehajanja na nov si
stem. Sicer bi vpeljava ene sa
me tone pomenila pravi blago
slov za vse, ki imajo sedaj res
ne težave zaradi obstajanja več 
merskih sistemov.

Naj dodamo, da je ameriška 
senatna komisija za trgovino 
lani že razpravljala o zakon
skem predlogu, ki predvideva 
triletno proučevanje morebitne 
vpeljave decimalnega merskega 
sestava v ZDA. V svojem poro
čilu, se je komisija zavzela za

zadevne predloge ravnatelja u- 
stanove National Bureau of 
Standard (NBS — Merski urad 
ZDA), naj bi Amerika vpelje 
decimalni merski sestav.

Devet desetin vsega prebival
stva na svetu živi v 77 drža
vah, ki so že osvojile desetin
ski merski sestav. Prehod na 
nov merski sistem bi v ZDA 
stal 5 do 100 milijard dolar
jev (3100 do 62100 milijard lir), 
že samo proučevanje, predvide
no v omenjenem zakonskem 
predlogu, bo stalo že prvo leto 
okrog 750 tisoč dolarjev.

METER SE JE RODIL
V FRANCIJI

Znano je, da se je desetinski 
metrski sistem rodil v Franciji 
7. aprila 1795 in je začel veljati 
1799 z oznako metra, ki naj bi 
bil 40 milijonski del takrat srna- 
trane dolžine zemeljskega pol
dnevnika. L. 1837 je postal ob
vezna merska enota v Franciji. 
Postopoma so meter sprejele

vse države z izjemo Velike Bri
tanije, Commonvveltha in ZDA.

V ZDA je dr. Astin že določil 
razmerja štirim temeljnim mer
skim enotam desetinskega me
trskega sestava z enotami v se
daj veljavnem merskem siste
mu. Ta naj bi bila:

1. Meter, ki predstavlja 
1.650.783,73 valovne dolžine rde- 
če-oranžne svetlobe, ki jo oddaja 
krypton-86, kar naj bi bil ekvi
valent za približno 3 čevlje 
(feet), 3 palce (inches) in 3/18 
palca.

2. Kilogram, ki predstavlja 
2.204622341 funta avoir du poids.

3. Centezimalna stopinja, ki 
je 1/273,16 temperature vode 
pri 0 stopinj C, ali z drugimi 
besedami, točka zmrzišča, ki je 
173,16 stopinj nad absolutno nič
lo (absolutna ničla je minus
273,1 stopinj C, ko preneha vsa
ko gibanje molekul)

4. Sekunda ali 1/31.556.925 tro- 
pičnega leta 1900 (leta te vrste 
štejejo približno 365 dni, 5 ur, 
48 minut in 45 sekund).

Sledi, da se Amerikanci res
no pripravljajo na veliko spre
membo. Kdaj bo v resnici pri
šlo do nje, ne vemo; če pa po
mislimo na njihovo vsesplošno 
praktičnost, bi ne smeli biti 
daleč od tega.

Rado Lautin

znamoval napredek v vlogah in 
naložbah. Razpoložljivost je za
dovoljiva, povečal pa se je ob
seg protestov.

Zadružno premoženje se je 
zvišalo od 27,295.000 na 30 mili
jonov 523.800, povišek je torej 
znašal 3,228.800 lir; premoženje 
sestavljajo glavnica (13 803 dels- 
žev po 1000 lir) 13,803.000 lir, 
rezerve 15.520.800 in sklad za 
razvrednotenje papirjev 1 mili
jon 200.000. Z doseženim čistim 
dobičkom se bo premoženje zvi 
šalo na 34,423.800 lir.

Vloge so se zvišale od 507 mi
lijonov 890.164 v letu 1963 na 
527,067.774 lir (hranilne vloge 
znašajo 355,433.797, tekoči raču
ni 171,633.977 lir), naložbe pa 
od 295,006.634 na 327,351.528 lir; 
razmerje med vlogami in nalož
bami se je dvignilo od 58 odsto 
na 62 odsto, razpoložljivost je 
torej še vedno zadostna. Po
stavka «banke» znaša 184,765.464 
ter vsebuje menice poslane v in- 
kaso za 28,764.339 lir, kakor tu 
di vezano vlogo pri zavodu Ban- 
ca dTtalia 76,054.062 lir. Vred
nostni papirji znašajo 61,573.562 
lir ter so položeni pri drugih 
zavodih v jamstvo za razne u- 
sluge. Sklad za odpravnino u 
službencev znaša 14,130.850 lir. 
V prometu je bilo 5.851 eskomp- 
tiranih menic za 740,659.895 lir, 
menic v inkaso 7.757 za 580 
milijonov 62.653 lir, izstavlje
nih čekov Centralnega zavoda 
italijanskih ljudskih bank 554 za 
511,329.339 lir, splošni promet 
računov pa je dosegel 50 mili
jard 073.448.036 lir. S poviša
njem prometa je bil dosežen po
višek dohodkov 52,962.024, soraz
merno s tem so se dvignili stro
ški za 48,313.015 lir.

Čisti dobiček 4,649.009 naj se 
razdeli takole: dividenda čla
nom 5 odsto na delež, 681.950 
lir, rezervni sklad 3,900.000 in 
v dobrodelne namene 67.059 lir.

Poročilo nadzorstva omenja 
pod aktivo 625,549.561 lir, pod 
pasivo 590,376.752 lir s premo
ženjem 30,523.800, čisti dobiček 
torej 4,649.009.

Po kratki razpravi so člani 
odobrili delovanje upravnega 
sveta in nadzorstva ter njun 
predlog za razdelitev čistega do
bička.

Izreden ukrep
(Nadaljevanje s 1. strani)

Vendar vsi postavljajo kot glav
ni vzrok na prvo mesto po
manjkanje reprodukcijskega ma
teriala, posebno tistega iz uvo
za. Zato se dogaja, da morajo 
nekatere tovarne začasno usta
viti delo v celoti, v nekaterih 
pa stoje že dalj časa posamez
ni obrati. Ker je banka za zu
nanjo trgovino začela redneje 
odobravati devizne kredite in 
izvrševati devizne naloge, raču
najo, da se bo stanje kmalu 
vsaj za silo popravilo, seveda 
ob močni omejitvi uvoza.

-žj-

Prodajna agencija 
TRST, Via S. Francesco, 44

Na razpolago imamo 
VESPE in trckolesna 
motorna vozila APE za 
izvoz v Jugoslavijo.

Izkoristite nove carinske 
predpise, ki dovoljujejo 
prost uvoz trokolesnih 
motornih vozil APE 

v Jugoslavijo.

URARNA IN ZLATARNA

MiKou nni
1 K S T

Čampo S. iiiacomo 3. tel. 95-881 
Ure najboljših znamk velika 
izbira zlatih okra
skov za vse prilike

A VTOPREVOZNIŠKO 

PODJETJE

A. POŽAR
TRST — VIA BOCUACCIO, 3 

Tel. 211-373

Prevzemamo vsakovrstne pre

voze za tu m inozemstvo - |*<>. 
strežba hitra. — Cene ugodne

mm
BANCA Dl CREDITO Dl TRIESTE

S. P A. - D D.

TRŽAŠKA KREDITNA BANKA
G L A V M I C A LIR 600.000.000 • VPLAČANIH LIR 180.000.000

TRST - ULICA FABIO FILZI ŠT. 10 
telefon št. 38-101, 38-045 brzojavni naslovi. BANKREO
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Na političnem
obzorju

KOROŠCI O AVSTRIJSKEM
OBISKU V BEOGRADU
Kancler dr. Klaus in zunanji 

minister dr. Kreysky sta v tre
nutku, ko sta zapuščala Jugo
slavijo, izrazila svoje zadovolj
stvo nad uspehi svojega obiska 
v Beogradu. Med koroškimi Slo
venj sta zbudili pozornost zla
sti dvi izjavi, to je izjava pred- 
sedi/ka Zveznega izvršnega sve
ta :rf,a.mboliča in dr. Klausa o 
mar>3inah. «Cenimo napore av
strijske vlade pri izpolnjevanju 
zahtev naših narodnostnih sku 
pin. Sodimo, da bi takojšnje 
uresničenje obveznosti iz av
strijske državne pogodbe, s či
mer bi se izboljšal položaj manj
šin prispevalo k temu, da bi 
manjšine postale še trdnejši 
most med obema državama*. 
Kancler dr. Klaus je na tiskov
ni konferenci odgovoril na za
devno vprašanje o položaju slo
venske in hrvaške manjšine v 
Avstriji, da je še nerešeno vpra
šanje uradnega jezika na ozem
lju, kjer živita obe manjšini, 
toda njegova vlada ima dobro 
voljo, da začne reševati tudi to 
vprašanje. Avstrija ne vidi v 
slovenski in hrvaški manjšini 
neprijetno tuje telo, ki ga je 
treba odstraniti, temveč vidimo 
v njej dragocene državljane, ki 
pomenijo bogastvo za našo dr
žavo. v gospodarskem in kultur
nem pogledu. »Slovenski vest
nik* je v svojem noročilu zla
sti podčrtal izjavo predsednika 
Stamboliča, medtem ko «Naš 
tednik Kronika* naglasa, da so 
koroški Slovenci vedno pozdrav
ljali dobre sosedske odnose med 
Avstrijo in Jugoslavijo v pre
pričanju da je to v korist obeh 
držav, še posebno Koroške in 
Slovenije, ki gojita že dolga le
ta sem prijateljske stike pred
vsem z uspešno kulturno iz
menjavo. Beograjskim razgovo
rom sta prisostvovala ' tudi 
deželna glavarja Wedenig (za 
Koroško) jn Krainer (za štajer
sko). Slovenijo je zastopal sam 
predsednik izvršnega sveta Vik
tor Avbelj.

PREDSTAVNIK SLOVENSKE 
SKUPNOSTI V POKRAJIN. 
SVETU. Drago Legiša, ki je bil 
izvoljen hkrati za pokrajinske
ga svetovalca in nabrežinskega 
župana, se ie odrekel prvemu 
mestu v korist inž. Milana So
siča; tudi ta se je umaknil in 
Prepustil mesto naslednjemu 
kandidatu Saši Rudolfu, bivše
mu uredniku »Demokracije*.

deželni svet o 
vojaških služnostih
Deželni svet Furlanije-Julijske 

krajine je soglasno sprejel na 
dnevni red vprašanje o »voja
ških služnostih*, ki zlasti ovira- 

-joneospodarski razvoj v videm
ski in goriški pokrajini. Ta toč
ka dnevnega reda- je nastala iz 
dveh predlogov, ki sta jih pred
ložili krščanska demokracija in 
komunistična stranka. O tem 
vprašanju je podal odbornik za 
programaeijo Cociamni podrob
no 'poročilo. Z vseh političnih 
strani zbornice so živahno po
segli v razpravo.

Sprejeti sklep ugotavlja, da 
<vprašanje vojaških služnosti v 
okviru težav, ki so značilne za 
deželo Furlanijo-Julijsko kraji
no, predstavlja oviro v širokem 
okviru, ker je prizadetih kar 68 
obcm na področju 30 tisoč hek
tarov, kjer je ovirano in ome
jeno kmetijstvo, industrija in 
gradnja. Posamezni lastniki pa 
so prizadeti zaradi razvrednote
nja zemljišča, blokiranja naku
pa in prodajo ter zaradi spre
minjanja v male obrobne par
cele, kjer je moč graditi.j, Svet 
Furlanije-Julijske krajine želi, 
da bi posegel v vprašanje parla
ment s zakonodajno močjo v ce
lotnem vprašanju »vojaški služ
nosti,* ki naj uskladi potrebe 
državne obrambe ter gospodar
ski in civilni razvoj zainteresi
ranega prebivalstva. Izvedejo 
naj se neposredni ukrepi in pri
merno poplačajo področja in 
prizadele skupnosti za škodo, 
Ki jo trpijo v korist celotne na
rodne skupnosti. (Ag. «Italia»).

Zadovoljivo poslovanje 
Soriške nabavne zadruge
V nedeljo je bil v prosvetni 

dvorani v štandrežu redni letni 
občni zbor Goriške nabavno-pro- 
dajne zadruge (Ul. Don Bosco, 
Gorica). Iz poročila predsedni
ka upravnega odbora s. Maru
šiča je razvidno, da se je lani 
Poslovanje zadruge zboljšalo. 
Med posameznimi poslovalnica
mi je najbolj napredovala po
slovalnica v Gabrjah, in sicer 
za 1,3 milijona lir, denarni pro
met se je zvišal v poslovalnicah 
v Sovodnjah, v Gorici («Pri mo
stu«) in v štandrežu, dočim se 
Premet v poslovalnici na Vrhu 
ni povzpel. L 1964 je imela za
druga 14,741.089 lir dohodkov, a 
čisti dobiček je znašal 373.240 
lir. Po sklepu elanov bodo 10 
odsto dobička uporabili v dobro
delne namene, ostalo pa bodo 
spravili v rezervni sklad, v ka
terem je zdaj nad poldrag mili
jon lir. Zadruga je imela naj
večje težave pri poslovanju s 
stroški za plačevanje davkov in 
hžitnine; sovodenjski užltninski 
urad zahteva n. pr. previsoke 
Poviške. Upravni odbor zadru
ge si je vselej prizadeval, da bi 
kljub podražitvi blaga v drugih 
trgovinah ohranil konkurenčne 
cene. Ravnatelj zadruge B. Bra
tuš je poudaril, da bo treba 
kmalu vključiti v zadrugo več 
mlajših članov, to tembolj, ker 
Praznuje zadruga prihodnje le
to 20. obletnico obstoja, ki jo 
bo treba primemo proslaviti, a 
najboljši način za to je priza
devanje je ohranitev dolgoletne 
zadružne tradicije.

LETNI OBRAČUN NAŠIH DENARNIH ZAVODOV

Tržaška kreditna banka utrjuje svoj položaj
Letošnji občni zbor Tržaške 

kreditne banke, največjega slo
venskega denarnega zavoda v 
Italiji, je bil izredno živahen. Po 
poročilu upravnega sveta, ki ga 
je prebral njegov predsednik 
dr. A. Kukanja, se je vnela iz
redno živahna razprava, ki je 
pokazala, kako pozorno sledijo 
delničarji delovanju banke. Na 
splošno, pa tudi s povsem stro
kovnega vidika so nastopi posa
meznih govornikov in vpraša
nja, ki so jih postavljali, zopet 
dokazali, da imamo Slovenci v 
bančništvu na Tržaškem že sta
ro tradicijo in izkušnje ter stro
kovno sposobne ljudi, da torej 
nismo nikakor novinci na tem 
področju. Velika škoda je le, 
da je fašizem nasilno prelomil 
naše udejstvovanje na tem pod
ročju in da nam je bil denarni 
zavod vrnjen tako pozno, treba 
je bilo začeti zopet na novo. 
Prav v tej strokovni sposobno
sti in v aktivnem sodelovanju 
vseh delničarjev je največje jam
stvo za prospeh banke.

Na občnem zboru je bilo za
stopanih 74 delničarjev — 45 
osebno, 29 s pooblastili — ki so 
skupno predstavljali 469 milijo
nov delniške glavnice (600 mi
lijonov) Občni zbor je bil, ka
kor vsako leto v prostorih ban
ke.

Poročilo upravnega sveta opo
zarja takoj v uvodu na sploš
no neugodno gospodarsko ko
njunkturo, ki je bila in je prav
zaprav še danes odraz gospo
darske krize v Italiji ter je se
veda morala neugodno vplivati 
tudi na delovanje denarnih za
vodov. «Kar zadeva naš zavod, 
ugotavlja poročilo, so se ti ne
ugodni činitelji izražali takole: 
povišek izdatkov za osebje, ved
no večje davčne in socialne da
jatve, višja cena denarja, kate
rega zbiranje je sicer lansko le
to upadalo«. V takšnih razme
rah sta bili pri sestavi bilance 
toliko bolj na mestu previdnost 
in strogost.

V takšnih okoliščinah je po
sebno razumljivo, da je bil za
ključek poslovanja zavoda v le
tu 1964 zelo skromen: aktivni 
saldo «čisti dobiček) 429.556 lir. 
Spričo okoliščin, ki smo jih na
vedli, «je ta saldo dokaz trde 
borbe zavoda med vsem letom, 
da z dohodki doseže kritje u- 
pravnih stroškov in da izvede 
akantonacijo za amortizacijo ne
premičnin, premičnin in strojev 
ter ustanovnih stroškov; ti so 
bili v lanskem letu popolnoma 
amortizirani in odslej ne bodo 
več bremenili računa zgube in 
dobička. (Ustanovni stroški so 
znašali 18 milijonov lir in so bi
li vsako leto v breme bilance ža 
okoli 3,5 milijona lir).

Ker se denarne vloge niso po
višale, je bilo temu primerno 
treba omejiti tudi naložbe. Hra
nilne vloge so dosegle 529,7 mi
lijona lir, na tekoči račun pa 
188 milijonov; hranilne vloge 
na daljši odpovedni rok so se 
razmeroma dvignile. Ni dvoma, 
da je dviganje hranilnih vlog, 
ki je bilo pravzaprav omejeno, 
posledica naraščajočih potreb 
hraniteljev spričo splošnih ne
ugodnih gospodarskih razmer. 
Sicer je odtoku denarja sledil 
nenehoma nov dotok.

Splošen potek naše dejavno
sti ni bil v glavnem drugačen 
od prejšnjega leta; če se je z 
ene strani znižal eskomptni 
portfelj od 1.262.000.000. v letu 
1963 na 1.086,000.000 v letu 1964 
s posledico, da se je tudi bruto 
dohodek znižal za približno
5.620.000, so se pa z druge stra
ni zvišali aktivni tekoči računi. 
V letu 1963 smo bili povprečno 
dnevno izpostavljeni s približno
200.000. 000 lir na teh računih, v 
tem družbenem poslovanju pa s 
Približno 250,000.000 — s povi
šanjem zadevnih bruto dohod
kov za približno 3,765.000 lir.

Kljub neugodnim omenjenim 
neprilikam je zavod uspel pri
dobiti svoje korenine v okolju, 
iz katerega je izšel in v kate
rem širi svojo klientelo, ugotav
lja poročilo. Očitno je, da uži
va naš zavod čedalje večjo na
klonjenost našega ljudstva. Ta
ko se mu odpirajo nove mož
nosti za razmah, ki jih bo uprav
ni svet skušal čimbolj izkori
stiti.

Spričo že večkrat omenjenih 
neugodnih splošnih okoliščin, v 
katerih je banka delovala lan
sko leto, je bilo treba skrčiti 
in včasih tudi celo odpovedati 
tiste kredite, ki so bili količkaj 
riskantni.

Ob zaključku naglasa poročilo 
upravnega sveta, da v tern letu 
še ni mogoče pričakovati sploš
nega preobrata na normalne go
spodarske razmere, ni dvoma 
pa, da je treba z vsemi silami 
delati na to, da bi dvignili vlo
ge na 1 milijardo, kar bo mo
goče storiti, ako se pri hranite
ljih vnovič porodi zaupanje v 
varčevanje. Upravni svet pred
laga, da se čisti dobiček (420.556 
lir) nakaže rezervnemu skladu.

Poročilo nadzornega odbora, 
ki ga je prečital predsednik rag. 
Chioatto, ugotavlja, da dobiček, 
čeprav skromen, predstavlja le 
pozitiven uspeh spričo težav, ka
terih je deloval zavod v prete
klem letu, ter izraža zato pri
znanje članom upravnega sve
ta, posebno pa predsedniku dr. 
A. Kukanji.

Kakor rečeno, se je o delova
nju upravnega sveta v prete
klem letu razvila med delničar
ji zelo živahna razprava, ki jo 
je začela dr. Mašerova. Želela 
je pojasnila o gibanju dohod
kov in izdatkov v letu 1964, da 
bi lahko primerjala bilanco za 
leto 1964 z bilanco v letu 1963. 
Po mnenju dr. Berceta bi se 
delničarji lahko ustvarili jasnej
šo sliko o okoliščinah, v katerih 
je banka poslovala v lanskem 
letu, ko bi poročilo omenjalo še 
posebno težak gospodarski po
ložaj našega mesta — o tem je 
bilo zlasti govora na tržaški go
spodarski konferenci — nadalje, 
ko bi v njem našli pojasnilo, 
katere gospodarske sektorje je 
na našem področju prizadela 
kriza še posebno; poročilo u-

pravnega sveta naj bi v bodo
če vsebovalo tudi kratek oris 
gospodarskega položaja Sloven
cev. Dr. Oblak je želel pojasni
la, zakaj je likvidnost banke 
tako visoka. Dr. Škerlj se je 
zanimal, ali so za banko dane 
možnosti, da bi lahko — še po
sebno v primeru, ko bi se vlo
ge še povišale — donosno nalo
žila denar. G. Vatovec je spro
žil vprašanje možnosti ustano
vitve podružnice Tržaške kre
ditne banke; postavil je tudi 
vprašanje ali bi ne bilo možno 
priti vsaj do menjalnice. G. Lu
pine je priporočal podrobno a- 
gitacijo ' za novo klientelo, ka
kor jo izvajajo druge banke. 
G. Kosmina je apeliral na vse 
delničarje, naj- svoje poslovne 
stike izkoristijo za to, da bi 
čimbolj zainteresirali poslovne 
ljudi za banko. G. Mikolj je 
načel staro vprašanje, kaj je z 
obljubljenim dovoljenjem, da 
bi banka lahko poslovala tudi 
s tujino. Na žalost ni mogel do
biti na to vprašanje zadovolji
vega odgovora, ker se banka še 
vedno zaman bori za priznanje 
te pravice. O vprašanju odškod
nine, ki pritiče članom uprav
nega sveta in nadzornega odbo
ra sta se oglasila k besedi inž. 
Pečenko in dr. Oblak. Pojasni
la na razna vprašanja, ki so 
jih postavili delničarji — mi 
smo navedli samo nekatera — 
so dajali predsednik dr. Kuka
nja,, glavni ravnatelj dr. 'Žarko 
Simonič in rag. Mesesnel.

| Po razpravi so delničarji so-
I glasno odobrili poročili uprav
nega sveta in nadzornega od-

II bora.

PRIJAVA DOHODKOV PO 
VANONIJEVEM ZAKONU. Za
radi stavke nameščencev v ura
dih finančne intendance je bil 
rok za sprejemanje prijav do
hodkov po Vanonijevem zako
nu podaljšan do vključno pet
ka, 2. aprila (danes).

OBČNI ZBOR HRANILNICE 
V NABREŽINI. V nedeljo, 4. 
aprila, ob 10. uri bo v dvorani 
prosvetnega društva »Igor Gru
den« v Nabrežini oočni zbor 
Kmečko-obrtniške hranilnice, na 
katerega so Vabljeni vsi člani.

RAZSTAVA ODPORNIŠKEGA 
BERIVA. Miljski občinski svet 
je sklenil prirediti v maju raz
stavo odporniških knjig. Razen 
tega bo priredila tudi deželni 
slikarski natečaj na temo o oti-

Glas iz občinstva

Trajekt iz Neaplja
V zvezi s sporočilom o spla

vitvi dveh trajektov, ki bosta 
povezovala Neapelj s Sicilijo 
oziroma Genovo s Sardinijo, ka
terega smo priobčili v prejšnji 
številki našega lista, smo pre
jeli od nekega našega naročni
ka iz Neaplja pismo, ki ga v 
celoti objavljamo:

Čitam v zadnjem Gospodar
stvu (26.3.), da bodo v nedeljo 
splavili v C. Mare di Stabia dva 
orjaška trajekta, ki bosta pre
vozila progo Napoli Palermo v 9 
urah in da bo vožnja za dan 
krajša kakor z avtomobilom ali 
z vlakom! Ne opazim te razli
ke, ker odpelje sedanja ladja 
(poštna) na tej progi iz Neap
lja ob 21.30 in privozi v Paler
mo ob 8.15, skupno 10.45, in z 
vlakom sem se že večkrat odpe
ljal ob 2. uri in pripeljal v Pa
lermo oo 15.30, skupno 13.30; 
dolžina 700 km. Tako vidite, da 
je razlika malo prevelika!

K. L.

VIŠJE LETALSKE TARIFE
V ITALIJI
S 1. aprilom so bile tarife na 

notranjih letalskih progah v Ita
liji zvišane za 10 odsto. Nove 
cene na najvažnejših progah 
(odlet z milanskega letališča) so 
naslednje: Alghero (Sardinija) 
19.100, Bari 29.200, Brindisi 32 
tisoč 500, Cagliari 21.800, Cata- 
tania 33.900, Firence 8.300, Ge
nova 3.900, Neapelj 23.100, Pa
lermo 31.900, Pantelleria 37.600, 
Piša 8.300, Reggio Calabria 31 
tisoč 900, Rimini 9.900, Rim 16 
tisoč 500, Taranto 32.500, Turin 
4.400, Trapani 33.900, Trst 11 
tisoč 700, Benetke 8.400, Verona 
3.600.

porništvu in pa nagradni nate
čaj med srednješolsko mladino 
za najboljšo pismeno nalogo o 
odporniškem gibanju.

NOV URNIK BENCINSKIH 
ČRPALK. Z včerajšnjim dnem 
(četrtkom, 1. aprila) so začele 
bencinske črpalke s poletnim 
urnikom, ki bo veljal do 30. 
septembra. Novi urnik je sle
deč: vsak dan od 7. do 21. ure, 
v predprazničnih dneh pa od 
7. d0 21.30.

OBVESTILO AVTOPREVOZ- 
NIŠKIM PODJETJEM 
Minister za javna dela Man

cini je razposlal vsem pristoj
nim uradom okrožnico, s kate
ro dovoljuje kroženje tudi tež
kih vozil avtoprevoznikih pod
jetij v naslednjih prazničnih 
dneh: 2. in 27. maja, 2., 17. in 
29. junija, 1. in 4. novembra 
ter 8. decembra. Kot znano, ne 
smejo ob prazničnih dneh med 
9. in 20. uro voziti težki tovor
njaki s polnim tovorom, ki pre
sega 50 stotov.

KUPOVANJE MOTOCIKLOV 
IN TELEVIZORJEV NA 
OBROKE SPET SPROŠČENO 
»Uradni list« od 2. januarja 

vsebuje odlok predsednika re
publike od 29. decembra 1964 
(št. 1504), s katerim je določe
no, da ni prodaja televizorjev in 
motociklov s cilindražo nad 200 
kub cm. več podvržena omejit
vi (skrčenju števila obrokov). 
Predstavniki tovarn televizor
jev in motociklov so se nam
reč pritožili, da se prodaja o- 
rrtenjenih proizvodov s skrče
njem števila obrokov močno 
zmanjšala. To je privedlo do 
velikega kopičenja neprodanega 
blaga, proizvodnjo je bilo tre
ba zmanjšati in pri tem odpu
stiti precej delovne sile.

W,4 ŠE SOŽALJE
MARIJA BOLE’. Na Opčinah 

je umrla 77-letna Marija Bole 
roj. Benčina, mati šolskega nad
zornika Oskarja Boleta. Na zad
nji poti jo je spremljalo mno
go vaščanov, pa tudi stanov
skih tovarišev njenega sina.

Umrli so še: V Trstu 79-letni 
Josip Šturm, 62-letni Ivan Le
ban, 86-letna Jožefa Benčina vd. 
čuk, 89-letna Uršula Prelec vd. 
Rotter, 33-letni Sergij Komen, 
82-letna Marija Babuder vdova 
Žerjav, Ivana Škabar roj. Koc
jan (iz Vel. Repna), 76-letni 
Martin Sancin in 76-letna Ange
la Jurjevič vd. Možina; v štan
drežu 63-letna Ljudmila Pasku- 
lin; v Sovodnjah 73-letni Alojz 
Butkovič.

Drago Godina umrl

Zadnjič v življenju sem ga 
srečal ob vhodu v našo stavbo 
in spričo velikih železnih vrat 
se mi je zdel norda še drob
nejši in bolj izpit od življenja, 
kakor je bil v resnici pri 89 
letu. «Nič ni slišati o tebi v 
zadnjem času«. «Bil sem nekaj 
bolan, zdaj se bom zopet lotil 
((Preporoda«. (To je bil meseč
nik, skromen po svojem obse
gu, a zato mu ni bil v nič 
manjše zadoščenje, da je vanj 
lahko pisal po svoje in branil 
svoje gospodarsko-socialne teo
rije). Nove številke »Preporoda« 
nismo dočakali, pač pa pravijo, 
da je tik pred svojo smrtjo po 
dolgih letih zopet nekaj pri
pravljal za naš list.

«Kaj ti daje pri časnikarskem 
delu največje zadoščenje«, sem 
ga vprašal še pred štirimi leti, 
ko je praznoval 85-letnico. »Lah
ko ti rečem, da ne bi mogel 
živeti brez tega dela, življenje 
bi sicer zame ne imelo smisla. 
Zame bi bila naj večja nesreča, 
ako bi mi kdo dal toliko de
narja, da bi mi ne bilo več tre
ba pisati člankov«.

Idealist torej, a hkrati vztra
jen in nepopustljiv borec za 
svoje ideje. Nediscipliniran so
cialist, smo o njem zapisali 
prav ob njegovi 85-letnici. Po 
zgodovinskem kongresu Italijan
ske socialistične stranke v Li
vornu (pred 44 leti) se je odlo
čil za levo strujo, a se formalno 
ni vpisal v KPI, morda prav za
to ne, ker bi bila ta zahtevala 
preveč discipline od njega.

Sam je dejal, da mu je bilo 
časnikarstvo že prirojeno. Že 
na učiteljišču v Kopra je ure
jeval dijaški list, potem je so
deloval pri »Edinosti«, ureje
val je tudi humoristični list 
»Škrat«; po prvi vojni je postal 
zopet sodelavec »Edinosti«, po 
drugi pa je največ pisal v »Go
spodarstvo«. V slovenski javno
sti je vprav zaslovel s svojimi 
»sprehodi« po Tržaškem, Gori
škem in v Beneški Sloveniji. Se
veda je obravnaval tudi gospo
darska vprašanja. Kmalu po pr
va vojni je svojo denarno teo
rijo (denar bi bilo treba od
praviti) razložil v knjigi »Idea
lizem«, in to na podlagi svoje
ga študija v Moskvi.

Kam vse ga je zaneslo nje
govo prepričanje, »da imajo 
slovanski narodi pod vodstvom 
velikega ruskega naroda poseb
no zgodovinsko nalogo, da nam
reč dajo pobudo za splošne 
spremembe v človeških odnosih 
ter prinesejo svetu novo člove
ško kulturo«. Ruska revolucija 
ga ni iznenadila ter je bila samo 
začetek svetovne preobrazbe.

Služboval je po večini pri tr
govinskih podjetjih, in to v 
Dalmaciji, na Hrvatskem, v 
Srbiji. Bolgariji in v Rusiji (v 
Odesi in Moskvi). Sodeloval pa 
je tudi v domačih gospodarskih 
organizacijah, kakor n. pr. v 
Gospodarskem društvu y Sked
nju, kjer je bil tudi rojen pred 
89 leti kot sin preprostega me
sarja. Še pri 85 letih je bil pre
pričan, da bodo Slovenci lahko 
preprečili Izseljevanje svojega 
življa — to je tragika slovenske
ga naroda, je dejal — ako bo
do ustanovili majhne industrij
ske obrate na Tržaškem, Gori
škem in v Beneški Sloveniji.

V omenjenem razgovora ob 
85-letnici (januarja 1961) smo 
mu postavili vprašanje: Ali i- 
maš pri svojem delu pred očmi 
samo našega človeka. Slovenca 
v Italiji? Ali gledaš širše v svet?

»Gledam širše v svet, je od
govoril. Slovenci me zanimajo 
kot naj večji proletarci na svetu 
Ko bi bili Slovenci bogat narod, 
bi me verjetno ne zaimali to
liko. Seveda mi je pri srcu uso
da slovenskega ljudstva v Italiji, 
še posebno zaradi njegovega za
postavljanja.*

V resnici je gledal široko v
svet, a na usodo našega člove 
ka ni pozabil. Delal je zanj do 
zadnjega, jn to s spretnim pe
resom, ki je teklo gladko in ne
prisiljeno, kakor je lahka in 
neprisiljena beseda, ki vre iz 
prepričanja. Bodi mu lahka do
mača zemlja! —Ib—

Ali je najbogatejši Italijan res on?
Tržaška občina mu je naložila 134 milijonov družinskega davka

Kako se bo zaključila davčna 
zadeva dr. Renza Bassanija, ki 
naj bi bil najbogatejši človek v 
Italiji, ako bi njegovo premože
nje in njegove dohodke cenili 
po družinskem davku, ki mu ga 
je predpisala tržaška občina? 
Davčni cenilci tržaške občine so 
njegove dohodke (obdavčljivo 
vsoto) ocenili na 779 milijonov 
290.000 lir; tako bo moral pla
čati tržaški občini 134 milijo
nov družinskega davka.

Zavarovalni agent dr. Renzo 
Bassani, ki je v Trstu uredil 
urad s 70 nameščenci in skle
pa zavarovalne pogodbe za dr
žavno zavarovalnico IN A (Isti- 
tuto Nazionale delle Assicura- 
zioni) te cenitve ni sprejel, tem
več je napovedal priziv ter za
grozil, da bo svojo agencijo v 
Trstu zaprl, ako bodo res od
merili tako visok davek. Dejal 
je, da ne pojde samo iz Trsta, 
temveč iz Italije sploh. Ako bo 
ocenitev davčnih cenilcev res 
držala, bo moral dr. Bassani 
plačati občini tako visok da
vek. kakor ga doslej v Italiji 
nihče še ni plačal ne občini ne 
državi. On bi bil po vsem tem 
najbogatejši človek v Italiji. To

da dr. Bassani ugovarja, da je 
v Trstu najmanj 100 ljudi, ki 
so bogatejši kot on, samo daxr- 
karji jih niso tako zgrabili ka
kor njega.

Kako so davčni cenilci trža
ške občine prišli do tako viso
kih številk? Pozorno so sledili 
znanemu procesu proti prof. 
Ippolitu, glavnemu tajniku 
CNEN (komisije za jedrsko e- 
nergijo), na katerem so ugoto
vili, da je dr. Bassani v nekaj 
letih zaslužil na proviziji okoli 
500 milijonov lir; njegova zava
rovalna agencija je zaključila še 
druge važne zavarovalne pogod
be, kakor z Evratomom in Bla
gajno za obnovo Juga (Cassa 
del Mezzogiorno).

V resnici je dr. Bassani pri
javil občini čisti dohodek 8 mi
lijonov lir. Meseca julija lan
skega leta je komunistični ob
činski svetovalec Arturo Cala

bria zahteval pojasnilo, kaj je 
na stvari. Finančni odbornik so
cialni demokrat Lucio Lonza 
mu je odgovoril, da je vest, da 
je dr. Bassani prejel provizijo 
pol milijarde lir, v bistvu toč
na, sicer bo občinska uprava še 
poizvedovala pri CNEN, za ob
novo Juga in INA. Občinska u- 
prava je v tem pogledu oboga
tela za novo bridko skušnjo: 
omenjene ustanove niso hotele 
v pogledu provizije, ki so jo 
priznavale dr. Bassaniju, dati 
nikakšnih pojasnil.

Ko je vsa zadeva nekako u- 
tihnila, je tržaški radio v za
četku marca med svojimi kra
jevnimi poročili omenil davčni 
spisek za družinski davek ter 
postavil dr. Bassanija na prvo 
mesto kot najbogatejšega me
ščana, in sicer naj bi čisti do
hodek dr. Bassanija znašal 779 
milijonov 290.000 lir. Občina je

prišla do te vsote na podlagi 
ugotovitev na rimskem procesu 
proti bivšemu glavnemu tajni
ku CNEN prof. Ippolitu; od te 
ustanove naj bi bil prejel 500 
milijonov, od Evratoma in Bla
gajne za Jug 250 milijonov, po
leg tega še drugi denar kot pro
vizijo za sklenitev raznih za
varovalnih pogodb, tako da je 
v sedmih letih zaslužil za pro
vizijo skoraj 800 milijonov lir.

Dr. Bassani je pozneje prijav
ljeni dohodek dvignil od 8 na 
12 milijonov, ko se je vse ga
de ve polastil tržaški tisk in pri
čel zatrjevati, da gre očitno za 
surovo provizijo, od katere je 
treba odšteti razne stroške za 
vzdrževanja urada, za rizik itd., 
Nikakor ni to čisti dohodek. 
Zakaj bi njemu zaračunavali da
vek drugače kakor industrij- 
cem in trgovcem, ki plačujejo 
davek samo od čistega do
hodka?

kultura in živteiie
Razmišljanje ob koncertu 
proseško - kontoveiskega 

zbora
Po daljšem presledku se je 

končno zbor Proseka-Kontovela 
le odločil, da priredi celovečer
ni koncert. Bila je to obenem 
prva samostojna prireditev do
mačega ansambla v novem Kul
turnem domu. Iz svojega obšir
nega repertoarja je zbor sesta
vil program, s katerim je lahko 
pokazal vso zmogljivost svojih 
pevcev. V prvem delu je izva
jal štiri polifonska dela Gallu
sa, Croceja in Monteverdija. 
Posebne omembe je vredna 
Gallusova «Quam pulchra« za 
dvojni zbor, ki je bila podana 
prav vzorno. V drugem delu 
smo slišali umetne skladbe 
Ignacija Ote, Delaka, Gotovca, 
Srebotnjaka in Matetiča-Ronjgo- 
va. Pesem Devin je napisana 
na besedilo domačega pesnika 
Filiberta Benedetiča in je skla
datelj Ota zelo posrečeno tol
mačil značaj pesmi. Srebotnja
kova Kolona je bila izvedena 
intonančno precizno in v pra
vilnem tempu in dinamiki. Le 
mestoma so gornji glasovi pre
več prekrivali »korakanje« ba
sov. Z malo večjo izenačenostjo 
na takih mestih bo pesem še 
pridobila. V dragi polovici spo
reda pa so nam nanizali vrsto 
narodnih pesmi v priredbah raz
ličnih skladateljev. Posebno u- 
spešno so bile podane Mihelči- 
čeva »Vesela popevka«, Simo
nitijeva »A ča», dve Pertotovi v 
domačem narečju, Simonitijev 
»Mrzel veter« in Kernjakova 
»Mojcej«.

V tem delu sporeda smo lah
ko ugotovili, da poseduje zbor 
kar lepo vrsto odličnih pevcev- 
solistov. Pri narodnih pesmih 
se je zdaj tu, zdaj tam oglasil 
zvonki tenor ali pas tožen bari
tonist — da bi človek težko u- 
gotovil kateri je boljši. (Bo li 
kdaj Glasbena Matica prišla do 
učitelja solopetja?)

Zbor je celoten program iz
vajal intonančno čisto in različ
nim stilom primerno. Posebno 
treba podčrtati interpretaci j o 
polifonskih sklad. Glasbena in
terpretacija je bila povsem lo
gična in naravna in zato pre
pričljiva. Dirigent Ota je na 
tem koncertu pokazal, da je 
zbor odvadil določenih izumet
ničenih agogičnih sunkov in di
namičnih nesmislov. Tudi v tem 
pogledu pomeni ta koncert ve
lik korak naprej. In tudi na 
tem koncertu smo uvideli, da 
niti sami ne vemo, kaj~ imamo 
in kakšne so naše možnosti ih 
da ne znamo ceniti tega, kar je 
naše. Daj Bog, da bi se pobolj
šali!

Kako dela naš 
slikar Faganel

Slikarja Roberta Faganela na
ša širša javnost prav dobro po
zna. Ta naš preprost domač 
fant vedrega značaja m iskre
nega pogleda se je z lastno na
darjenostjo in pogumom doko
pal do zasluženega uspeha. Do
slej je imel že več razstav, z 
vsemi je zapustil pri ocenjeval
cih zelo ugoden vtis.

Pred dvema tednoma je raz
stavljal v tržaški Občinski ga
leriji, hkrati pa tudi v dvorani 
«Pro Loco« v Gorici. Obe raz
stavi sta bili dobro obiskani, 
goriška celo proti vsakemu pri
čakovanju.

V Trstu je Faganel prikazal 
12 olj in 6 izgrebank na tako 
imenovanem »zlatem listu« (fo- 
glia d’oro). Preden razložim, 
kaj so pravzaprav te izgreban- 
ke, bi rad naglasil, da je bilo 
med obiskovalci razstave poleg 
ostalih slovenskih slikarjev in 
seveda kritikov tudi mnogo 
znanih imen italijanskega sli
karstva in kritike v Trstu. Vsi 
so se kaj laskavo izražali o Fa- 
ganelovih delih. Imel sem si
cer nedoločen občutek, da je 
bilo srečanje med Faganelom 
in njegovimi italijanskimi kole
gi bolj iskreno, sploh prisrčne- 
je, kakor med mladim slikar
jem in slovenskimi kulturniki. 
Morda pa je bil to le napačen 
vtis; kajti vse graje bi bilo 
vredno, ko bi sami Slovenci iz 
kateregakoli razloga bili morda 
nestrpni ali kaj podobnega do 
svojih vrstnikov. Značilno je,

Renzo Bassani se je rodil ne
kako pred 45 leti v Benetkah 
ter je med vojno mnogo trpel: 
nacisti so mu pomorili vso dru
žino; v Auschvzitzu so leta 1944 
usmrtili starše, 19-letnega brata 
in 13-letno sestro, ker so bili 
židovske krvi; on se je rešil z 
begom v zavezniški tabor. Po 
vojni je dokončal univerzo ter 
je že pri 27 letu postal zava
rovalni agent, .najprej v Turi
nu ter nato čez dve leti glavni 
zavarovalni agent v Trstu, ka
mor se je priselil leta 1949. 
Kmalu je tudi razvil izredno 
uspešno dejavnost kot glavni 
agent zavarovalnice INA; postal 
je predsednik Avtomobilskega 
kluba, član uprave tržaškega le
tališča (v Ronkah), Inštituta za 
zavarovalni študij, član raznih 
komisij EGS itd. Dr. Bassani 
se je uveljavljal tudi kot pu
blicist ter budi napisal več no
vel. V nekem tržaškem listu je 
leta 1957 ostro kritiziral način 
odmerjanja družinskega davka, 
češ da občine nalagajo ta da
vek po lastni uvidevnosti in ne
sorazmerno. Ima družino s tre
mi otroki. V Gortini ima lastno 
vilo, drugo si gradi ob tržaški 
obali.

da je v Trstu Faganel prodal 
samo dve sliki, dočim jih je v 
Gorici oddal kar 40.

Kot sem dejal, je Faganel 
razstavil poleg olj s kraškimi, 
pa tudi drugimi motivi še iz- 
grebanke na »zlatem listu«. To 
je nov način slikanja, ki se ga 
je mladi umetnik naučil pri ne
kem kartuzijanskem menihu v 
Pleterjah na Dolenjskem. Sli
kar prilepi s posebnim lepilom 
na navadno, a popolnoma glad
ko lepenko list naravnega ali 
sintetičnega pozlačenega papir
ja, ki mu Italijani pravijo 
»foglia d’oro», in kakršnega 
uporabljajo pri krasitvi okvi
rov za slike, tako kakor bi 
bili pozlačeni. Z »zlatom« pre
vlečeno lepenko nato prekri
je s posebnim črnilom. Ko 
je barva črnila osušena Faga
nel s primernim orodjem gre
be v črnino in na ta način iz
grebe (ne pa »nariše« ali »na
slika«) predmet, katerega naj 
slika predstavlja. Ozadje ali 
podlago slike predstavlja zlata 
barva ali prvotni zlati list, a 
predmete (hišo, drevo, človeka 
itd.) črnilo, ki je po izgrebenju 
ostalo na papirju.

Faganelov novi način likovne
ga ustvarjanja sem namenoma 
natančno razložil, ker tega do
slej še noben poročevalec v tr
žaških listih ni storil, a na
sprotno, so naši časopisi v po
ročilih o Faganelov! razstavi 
povsem napačno razlagali zlato- 
čme slike.

Faganelov uspeh na razstavi 
nista bila morda samo prodaja 
številnih slik in ugodna ocena 
kritikov, ampak predvsem dej
stvo, da je bilo Faganelovo ime 
zdaj vključeno tudi v znani Bo- 
laffijev katalog (Pittori contsm- 
poranei Italijani), kjer so nave
dena imena sodobnih italijan
skih slikarjev, in sicer s prav 
dobro kvotacijo.

Faganel se sedaj marljivo pri
pravlja na dve novi razstavi, ki 
ju bo priredil v Novi Gorici in 
v Kopru. Po vsej verjetnosti bo 
v Kopru razstavljal maja, men
da v hotelu Triglavu, koj nato 
pa bo iste slike prikazal v No
vi Gorici. Na vprašanje, kakšni 
so njegovi načrti za bližnjo bo
dočnost, ni bil Faganel kdo ve 
kako zgovoren. Povedal mi je 
samo, da pripravlja neko «no- 
vost» za razstavo, ki jo bo imel 
januarja prihodnjega leta v Go
rici. Prepričani smo, da bo ta 
»novost« pomenila spet važen 
korak naprej v Faganelov! u- 
stvarjalni dejavnosti, za katero 
mu iz srca izrekamo iskrene 
čestitke.

Drago Gašperlin

SRPSKA AKADEMIJA
NAUKA I UMETNOSTI

Na letni Skupščini Srpske a- 
kademije nauka i umetnosti v 
Beogradu, ki jo je vodil njen 
predsednik dr. Ilija Duričič, je 
prevladalo mnenje, da Akade
mija ne sme biti samo rapre- 
zentančna znanstvena ustanova, 
temveč da se mora povezati z 
univerzami in dragimi ustano
vami z namenom, da bi se po
živilo znanstveno raziskovanje. 
Treba je ustanoviti skupno 
znanstveno središče na istem 
znanstvenem področju, da bi se 
uskladila znanstvena dejavnost.

ŽUPANČIČEVE PESMI
V ITALIJANSKI REVIJI

Znana tedenska ilustrirana re
vija »Epoca«, ki jo izdaja za
ložnik Mondadori v Milanu in 
prinaša navadno v vsaki števil
ki po en stolpec pesnitev ugled
nih pesnikov, je v zadnji šte
vilki (z dne 21 marca) objavi
la pet pesmi Otona Župančiča 
v prevodu Luigija Salvinija: 
»Dolce e quieta», »Marica«, »Ma- 
linconia«, »La barchetta« in »Di 
sera«.

DR. PLETERSKI 
O KOROŠKIH SLOVENCIH

V okviru običajnih torkovih 
večerov Slovenskega kluba je 
ta teden predaval v Gregorčiče
vi dvorani dr. Janko Pleterski 
o slovenski manjšini na Koro
škem. Izčrpno je orisal potek 
narodnega gibanja koroških Slo
vencev in njihov sedanji polo
žaj. Posebno se je zadržal pri 
navajanju razlogov, ki so do
vedli do tega, da je do rešitve 
manjšinskega vprašanja na Ko
roškem razmeroma še daleč. 
Dr. Pleterski, ki je publicist, 
znanstvenik in načelnik koro
škega oddelka Inštituta za na
rodnostna vprašanja v Ljublja
ni, je o temi »Zgodovinske osno
ve koroškega vprašanja« preda
val tudi v prostorih kluba »Si
mon Gregorčič« v Gorici.

Prosvetna pomlad 
na Opčinah

V soboto, 20. marca in v ne
deljo je Prosvetno društvo »An
drej čok* ob sc delo van ju Pro
svetnega društva Opčine upri
zorilo v Prosvetnem domu Me- 
škovo dramo «Pri Hrastovih*. 
Posebno drugi dan je igra pri
vabila vse polno ljudi, saj je 
zajeta iz vaškega življenja, ki 
je našim ljudem v okolici naj
bližje in ki ga je znal Meško 
lepo podati. (Kmečki gospodar 
Hrast zapravi s pijačo in raz
uzdanim življenjem lepo pre
moženje in uniči vso družino >. 
Domačini so se razveselili te 
uprizoritve posebno tudi zato, 
ker napoveduje prebujenje pro
svetnega dela ra Opčinah. Sta
rejši igralci, kakor Olga Gulič- 
Sosič (v vlogi gospodinje Pri 
Hrastovih), Tone Kalc (v vlogi 
gospodarja Hrasta) in Mara So 
sičeva (v vlogi beračice) so u- 
speli zbuditi zanimanje za o- 
der pri vrsti mlajših vaščanov, 
ki so že ob prvem nastopu Do
kazali dovolj smisla za to. Med 
mladimi so nastopili: Pavla
Kramerjeva, Danila Sosičeva. 
Edmeja Vrem še va, Aleksander 
Jerič, Rin Vremec in Darij Vre
mec. V sredo, 31. marca so igral
ci rronovili igro v Cankarjevi 
dvorani pri Sv. Jakobu.

»KEKEC« V SV. KRIŽU. Pro
svetno društvo Prosek-Kontovel 
bo uprizorilo v nedeljo, 4. apri
la, ob 17. uri v Ljudskem domu 
v Križu mladinsko igro v šti
rih dejanjih »Kekec«.

ŠEMPETRSKI OKTET V GO
RICI. V prostorih kluba »Si
mon Gregorčič« (Korz0 Verdi 
št. 13) nastopi v soboto, 3. 
aprila oktet iz Šempetra pri 
Novi Gorici.

»ŠPORT NA ZNAMKAH«. V 
nedeljo, 4. aprila, bo v filate
lističnem klubu »L. Košir« (Ul. 
Montecchi 6) od 10. do 13. ure 
odprta razstava znamk na šport
no temo Vladimira Pcdbrščka.

SLOVENSKA GLEDALIŠČE 
V TRSTU

Predstave v Kulturnem domu 
V nedeljo, 4. aprila ob 16. uri 
UGO EETTT
USAD NA SEVERNI POSTAJI 

zadnjič!
Cene:
Parter L. 600 — Balkon L. 300

SLOVENSKO GLEDALIŠČE 
V TRSTU

pripravlja novo premiero in 
krsto predstavo 

VELIKEGA SLOVENSKEGA 
PASIJONA

SOLDAŠKI MIZERERE 
KMEČKI REKVtJEM 

ŠKOFJELOŠKI PASIJON

K I M
Slovenski HOTEL BLED 1 I A L 1 J A

Lastnik Vinko LEVSTIK
ROMA, Via S. Croce in Uerusalemme 40 — Tel. 777-102, 7564783
Jlizu ielezmškt postaje — Direktna zveza z ovtrbusom St. 3 — 

Domočo kuhinja — Vse sobe t prhomt.

PRENOVLJENI

Hotel POŠTA
TRG OBERDAN 1 - lel. 24-157, 35-786 (v centru mesta) 
Udobne sobe s kopalnico — Teleion v vseh sobah

Dvigalo — Centralna kurjava

Obiščite v A

CASINO
VII, LA ROSA HA

OPATIJA

Odprt vsak dan od 17. ure 
dalje, ob nedeljah in prazni
kih od 15. ure.

□ ROULETTE 
0 BACCARA

Hotel .SLON
LJUBLJANA, Titova 10

HOTEL V STROGEM 
CENTRU MESTA

Internacionalna restavracija 
— narodne specialitete —

Nočni bar z mednarodnim artističnim programom. Lastna 
kavama z glasbo, klubski prostori in slaščičarna. 
— Uslužbenci hotela govore vse svetovne jezike —



Stran 4 GOSPODARSTVO Petek, 2. aprila 1965

TRŽNI PREGLED
Italijanski trg

Italijanski trg z žitaricami je 
še vedno slab zaradi slabega 
povpraševanja po pšenici. Tudi 
za druge žitarice, kot so koru
za, moka in riž ni posebnega 
zanimanja. Zaradi ugodnega vre- 
mena je tudi ponudba zelenja
ve precejšnja, tako da cene pa
dajo in ostaja precej zelenja
ve neprodane. Zelo živahen je 
trg s semeni. Cene olju so sicer 
čvrste, toda kupčije niso preveč 
ugodne. Trg z vinom je še ved
no v zastoju in pričakovanju 
novih olajšav za destilacijo vi
na. Povpraševanje po maslu se 
je ustavilo in tudi cene so pre
cej padle; ugodnejše pa so kup
čije s sirom. Stanje na. živin
skem trgu se je v nasprotju s 
prejšnjim tednom spremenilo: 
kupčije s klavno živino in tele
ti so se okrepile, živina za rejo 
in prašiči pa se slabo prodajajo 
Trg s perutnino je živahen, po
sebno dobro se prodajo zaj
ci. Jajc je v tem letnem času 
precej na trgu in cene padajo.

ZELENJAVA IN SADJE

MILAN. Banane 210-310, ja
bolka delicious 90-220, renette 
100-140, hruške 85-130, rumene 
pomaranče 80-100, rdeče poma

ranče 120-220, taroki 100-130, 
mandarine 120-200, limone 70 do 
100; suh česen Sfl-150, pesa 30 
do 90, rdeča pesa 40-80, karčofi 
35-60 (lir kos), korenje 70-120, 
cvetača 20-60, zelje 10-50, čebu
la 50-120, solata 100-120, cikori
ja 180-400, paradižniki 400-650, 
grah 280-330, peteršilj 40-200. špi
nača 30-100 lir za kg.

ŽIVINA ZA REJO
IN KLAVNA ŽIVINA

MANTOVA. Klavna živina: vo
li I. 350-390 II. 270, 290, krave 
I. 320-350, II. 200-240, junci I. 
410-450, II. 350-370, biki I. 400 
do 450, II. 340-390, teleta 50-70 
kg težka 470-620, 70-90 kg 620 
do 640, čez 90 kg 660-670; živi
na za rejo: neodstavljena tele
ta 800-900, teleta 70-100 kg tež
ka 700-750, junice 95-100.000 lir 
glava, krave mlekarice 180-280 
tisoč, navadne krave 150-180.000 
lir glava; prašiči: neodstavljeni 
prašiči 450. suhi prašiči 25-40 
kg 410, 40-60 kg težki 340, 60-80 
kg 330, debeli prašiči 125-145 kg 
težki 320, 145-160 kg 320, 160-180 
kg 320, čez 180 kg 317 lir za kg.

KRMA

MANTOVA. Seno majskega re
za 2600-2800 lir za stot, II. reza 
2500-2700, III. reza 2400-2600, sla-

MEDNARODNA TRŽIŠČA
CHICAGO 16.3.65 23.3.65 30.3.65

Pšenica (stot. dol za 60 funtov) . 149 V4 149 3/s 149 Vs
Koruza (stot. dol. za 56 funtov . . 129 % 132 V\ 133,—

NEW YORK
Baker (stot. dol. za funt) .... 50,50 55,— 53,-
Cin (stot. dol. za funt) .... 163,50 165,75 172,75
Svinec (stot. dol. za funt) .... 16,— 16,— 16,—
Cink (stot. dol za funt) .... 15,75 15,75 15,75
Aluminij (stot. dol. za funt) . . . 24,50 24,50 24,50
Nikelj (stot. dol. za funt) . . . 79,— 79,— 79,—Antimon (stot. dol. za funt) . . . 44,— 44,— 44,—
Lito železo (stot. dol. za funt) . . 63,50 63,50 63,50
Živo srebro (dol. za steklenico) . 495,— 495,— 495,—
Bombaž (stot. dol. za funt) . . . 31,75 31,72 31,53
Volna (stot. dol. za funt) . . 162,— 161,— 162,—
Kava »Santos 2» (stot. dol. za funt) 45,— 45,— 45,—
Kakao (stot. dol. za funt) .... 14,92 15,— 14,31
Sladkor < stot. dol. za funt) . . . 2,90 2,51 2,48

LONDON
Baker čiščen (funt šter. za d. tono) 410,— 410,— 390,—
Cin (funt šter. za d. tono) 1291,- 1310,— 1360,—
Cink (funt šter. za d. tono) . . . 114,- 118,10 117,—
Svinec (funt šter. za d. tono) . . 143,- 144,— 133,—
Kavčuk (penijev za funt) . . . • 21 Vi 21 ‘7,6 22 >/»

SANTOS
Kava »Santos D» (kruzejrov za 10 kg) 6640,— 6640,— 6850,—

Pretekli teden so na medna
rodnih borzah s surovinami za
beležili napredek tečaja činu, 
cinku, juti, kavi, pšenici m ko
ruzi ter spodrsljaj gene bakru, 
volni, kakavu in sladkorju. Te
čaj svinca, aluminija, litega že
leza, živega siebra in bomoaza 
se ni premaknil.

KOVINE

V Združenih ameriških drža
vah se nadaljuje prodaja neka
terih barvastih kovin iz strate- 
gičnih zalog, ker je povpraševa
nje veliko, a nekaterih kovin 
primanjkuje Tako bo ameriški 
kongres v kratkem izdal zakon, 
na osnovi katerega bo dovolje
na prodaja nada.jnjih 100.000 
ton bakra in po 200.000 ton 
svinca ter cinka iz strategičnih 
zalog.

tečaj bakra je na londonski 
kovinski borzi končno popustil. 
Čilska proizvodnja bakra se je 
povzpela v letošnjem februar
ju na 45.004 ton proti 41.756 in 
33.700 ton v januarju letos ozi
roma v lanskem februarju. Na 
vsem svetu so februarja proiz
vedli 328.181 ton čistega bakra 
ali 18.762 ton manj kot januar
ja. Konec februarja je bilo v 
svetovnih zalogah 361.211 ton te 
kovine, kar znači 4619 ton več 
kot mesec poprej (proti vsa
kršnim predvidevanjem). V rud
niku N’Dole se je rudarska stav
ka zaključila. Tečaj cina se je 
precej povzpel na vseh trgih. V 
New Yorku proučujejo načrt za 
novi mednarodni sporazum, ki 
bo začel veljati, ko bo zapadel 
sedanji (30. junija 1966); novi 
sporazum bo seveda veljal za 
vse države, ki sodelujejo pri se
danjem, razen za Indonezijo. 
Med raznimi spremembami, ka
tere naj se po predlogu fran
coskega delegata vnesejo v novi 
sporazum je tudi ostvaritev po
sebne lestvice cen, ki naj bi jo 
periodično prenavljali, in usta-

VALUTE V MILANU
23.3.65 30.3.65

Amer. dolar 623,50 623,50
Kanad dolar 572,— 571,—
Nem marka 156,85 156,80
Francoski fr. 127,25 127,25
Švicarski fr. 143,50 143,45
Avstrijski šil. 24,17 24,17
Avstral funt 1379,25 1378,—
Egipt funt 796,— 796,—
Funt št pap. 1743,75 1744,50
Funt št. zlat 6350,— 6300,—
Napoleon 6100,— 6100,—
Zlato (gram) 720,— 720,—
Dinar (100) - Trst
drobni 60-62 debeli 58-60

BANKOVCI V CURIHU 
30. marca 1965

ZDA (1 dolar) 4,31
Anglija (1 funt št.) 12,—
Francija (100 n fr.) 87,75
Italija (100 lir) 0,6910
Avstrija (100 šil.) 16,70
CSSR (100 kr.) 13.50
Nemčija (100 DM) 108,—
Belgija (100 b fr.) 8,60
Švedska (100 kr.) 83,50
Nizozemska <100 gold.) 119,50
Španija (100 pezet) 7,10
Argentina (100 oezov) 1,65
Egipt (1 eg funt)
Jugoslavija (100 din) 
Avstralija (1 av. funt)

novitev regulatorske količine za 
posamezne vrste kovin, ki bi 
predstavljala protiutež pretira
nemu nihanju tečajev.

KAVČUK

Cena kavčuku je na splošno 
napredovala, tako je na lon
donskem trgu dosegla najviš
jo točko po oktobru 1982. Po
dražitev gumija pripisujejo še 
vedno trajajoči napetosti v juž- 
novzhodni Aziji in pa zmanj
šani proizvodnji (ponekod v 
Maleziji se je skrčila kar za 
30 odsto).

VLAKNA

Čeprav je tečaj volni na ne
katerih trgih rahlo zdrknil, je 
še vedno čvrst, sploh pa ni bi
lo pretekli teden v tem pogledu 
bistvenih sprememb. Na avstral
skih trgih z volno niso zabele
žili nosebnih kupčij. Komite 
za ekonomijo pri Commonvveal- 
thu računa, da je lanski izvoz 
česane volne po vsem svetu do
segel 242 milijonov funtov, kar 
pomeni 8 odsto mani kot leta 
1963, a 11 odsto več kakor leta 
1962.

ŽIVILA

Tečaj kavi je na newyorškem 
živilskem trgu napredoval. Med
narodni svet za kavo je odo
bril nove izvozne količine, dolo
čene z namenom, da se ohrani 
ravnovesje tečajev. Na ameri
škem kmetijskem ministrstvu 
računajo, da je dosegel svetov
ni pridelek kave v sezoni 1964 
1965 okrog 52,267.000 vreč, do- 
čim naj bi znašala količina, na
menjena izvozu 37,808.000 vreč. 
V lanskem decembru so bila 
predvidevanja sledeča: svetovni 
pridelek 51„867.000 vreč, količi
na za izvoz pa 37,575.000 vreč. 
Cena kakavu je zdrknila in v 
New Torku je dosegla svoj naj
nižji nivo v zadnjih časih. Stro
kovnjaki ameriškega kmetijske, 
ga ministrstva napovedujejo, da 
bo znašal letošnji pridelek su
rovega kakava 1,48 milijona ton 
proti 1,27 mil. ton iz prejšnje 
cenitve. Svetovni pridelek v se
zoni 1963-64 je znašal 1,25 mili
jonov ton.

ŽITARICE

Na vseh trgih z žitaricami je 
bilo minuli teden razmeroma 
malo kupčij. Tečaj pšenici je v 
Chicagu rahlo napredoval. Iz
vedenci menijo, da bo letošnji 
pridelek dober, saj so vremen
ski pogoji že od vsega začetka 
tega leta zelo ugodni. V prete
klem tednu so Američani proda
li 60.000 ton pšenice Pakistanu, 
10.000 ton Turčiji, 10.500 Tuni
ziji in 3000 v Belfastu. Sklenili 
so tudi sporazum z Jugoslavijo, 
po katerem bo ta nabavila 700 
tisoč ton ameriške pšenice, ki 
jo bo izplačala v dvanajstih le
tih. Tudi cena koruzi je nekoli
ko poskočila.

Francoska vlada je te dni do
ločila nove cene žitaric za se
zono 1964-65: pšenica 46,27 fran- 

c „n ka za stot (prejšnja cena 45 52 
g'™ Ifr.), ječmen 37.74 (36,72), koru-
g,55 — - -1- """

ma v balah 1300-1350, sestavlje
na krma za krave mlekarice 6100 
do 6500, krma za prašiče in svi
nje 6300-6600, krmne pogače iz 
koruze 5800-5900, krmne pogače 
iz pese 4400-4600, koncentrirana 
krma za govejo živino 6600-6900, 
za prašiče 9300-9600 lir za stot.

PERUTNINA IN JAJCA

MILAN. Zaklani piščanci 450 
do 520, zaklane kokoši 550-850, 
žive domače kokoši 750-800, za
klane domače kokoši 1000-1100, 
uvožene kokoši 500-550, zaklane 
pegatke 1300-1400, uvožene pe
gatke 750-800, zaklani golobi 
1400-1600, zaklane domače pu
re 800 900, uvožene pure 500-600, 
uvoženi purani 500-600, žive do
mače gosi 650, zaklane domače 
gosi 700-800, uvožene gosi 380 
do 400, zaklani domači zajci s 
kožo 800-850, brez kože 840-930, 
uvoženi zajci 650-750 lir za kg. 
Sveža domača jajca 22-25, uvo
žena jajca 21-22 lir za jajce.

VINO

MILAN. Rdeče piemontsko vi
no 10-11 stop. 660-720, Valpolicel- 
la 9-11 stop. 720-790, Soave belo
9- 11 stop. 670-690, Raboso 10 
stop. 595-615, Merlot 10-12 stop. 
605-705, Reggiano 9-10 stop. 610 
do 630, belo vino iz Romagne 10 
stop. 540-550, rdeče 540-550, to
skanski Chianti 12-13 stop. 420 
do 470, navadna toskanska vina
10- 11 stop 610-660, Aretino belo 
10 stop. 590-610, beip vino is 
Mark 9-10 stop. 580-800, rdeče 
9-10 stop., belo vino iz Sardi
nije 12 stop. 545-565, rdeče 13-15 
stop. 605-645 lir za stop/stot.

KONSERVIRANA ŽIVILA

PIACENZA. Dvakrat koncen
trirana paradižnikova mezga v 
škatlah po 10 kg 185 do -195 lir 
za kg, v škatlah po 5 kg 190-200, 
v škatlah po 2,500 kg 195-205, v 
škatlah po 1/2 kg 2)5-225, v tu
bah po 100 g 3941 lir tuba: 
trikrat koncentrirana paradižni
kova mezga v škatlah po 10 kg 
205-215 lir za ks, v škatlah po 5 
kg 210-220. no 2,500 kg 215-225. 
po 1 kg 225-235, po 1/2 kg 235 
do 245, v tubah po 100 g 40-42 
lir za tubo. Olupi leni paradiž
niki v škatlah po 3000 g 390 do 
410 lir škatla; grah v škatlah 
po 1 kg 150-160 lir za kg.

OLJE

IMPERTA. Oljčno olie extra 
725 810 lir za kg, fino oljčno oHe 
605-635, oljčno olje «lampante» 
523-528, retificira.no oljčno olje 
585-600 lir za kg.

ŽITARICE

LCDI. Fina mehka domača 
pšenica 7359-7500, dobra merkan- 
tile 7100-7200, fina trda domača 
pšenica 9750-10.250, msrkantile 
8500 8950. Manitoba 9550-9S00, fi
na domača koruza 6400-6650, na
vadna 47504850, uvožena koru
za 4450-4700, Plata 5075-5100; ne- 
ol-uščen riž Arborio 7000-7900, 
Vlalone 8500-8800, Carnaroli 8300 
do 8600, Vercelli 6700 7430. R.B. 
7100-7900, Rizzotto 7100-7300. Ma- 
ratelli 7500-8000; oluščen riž Ar
borio 11.500-14.600, Vialone 17 
tisoč 700 do 18.200, Carnaroli 
17.600-18.200, Vercelli 14.600 do 
14.900, R.B. 14.300-T5.000, Rizzot
to 33.700-14.100, Maratelli 14.800 
do 15.300, uvožen ječmen 4300 
do 4400. domač oves 4750 5000, 
uvožen 455047C0: pšenična mo
ka tipa «00» 10.200-11.500, tipa 
«0» 9700-9900, tipa «1» 9200 do 
9400, presej ena koruzna moka 
4900-5200 lir za stot.

MLEČNI IZDELKI

LODI. Maslo iz centrifuge 930 
do 950, uvoženo maslo 9Č0-920, 
lombardsko maslo £50-900, emi- 
lijsko 830-890; sir grana proiz. 
1962 1370-1400, proizv. 1953 1190 
do 1230, proizv. 1964 1000-1050, 
sir sbrinz svež 710-740. uležan 
800-840, Emmenthal svež 780-800, 
uležan 850-870, originalen švicar
ski Emmenthal 1020-1070, av
strijski 830-840, provolone svež 
710-730, uležan 740-770, italico 
svež 570-510, uležan 650-700, cre- 
scenza svež 430-470, uležan 730 
do 800, gorgonzola svež 470-510, 
uležan 720-790, taleggio svež 460 
do 590, uležan 600-650 lir za kg.

&ma KMEČKE ZVEZE
Pobude 
v prid 

živinoreje
Pokrajinsko kmetijsko nad- 

zorništvo v Trstu sporoča zain
teresiranim kmetovalcem, da 
ima v načrtu s sredstvi, ki jih 
je stavilo na razpolago ministr
stvo za kmetijstvo in gozdar
stvo v smislu zakona z dne 
23. 5. 1964, štev. 404, ki se nana
ša na posebne pobude v prid ži
vinoreje, izvesti sledeče dejav
nosti :

L vzreja goveje živine
NATEČAJ Z NAGRADAMI ZA 

IZBOLJŠANJE HLEVOV IN 
SENIKOV. Nateče j a se lahko u- 
deležijo vsi kmetovalci, ki na
meravajo izvesti higienske iz
boljšave svojih hlevov in pre
ureditev senikov za dobro hra
njenje sena ter opremiti hleve 
z racionalno opremo. V ta na
men je za natečaj na voljo 1 
milijon 700.000 lir. Vpisovanja 
za udeležbo pri natečaju se 
sprejemajo do vključno 24. a- 
prila.

PRISPEVEK ZA NAKUP 
STROJEV ZA MOLŽO, ZBIRA
NJE IN HRANJENJE MLEKA. 
Dan bo prispevek v naj višjem 
znesku 35 odsto nakupne cene, 
dokler bo v ta namen razpolož
ljiva vsota, za nakup strojev 
za mehanično molžo, filtrov-ce- 
dil in naprav za hranjenje mle
ka. Tozadevne prošnje, s prilo
ženim proračunom in dokazom 
posesti, je treba predložiti do 
31. maja.

NAGRADE ZA DOBRO VZRE
JO TELIC IN DOBRO VZDRŽE
VANJE BREJIH JUNIC. Za po
večanje in izboljšanje vzreje te
lic in brejih junic čiste sivo- 
rjave pasme bo pokrajinsko 
kmetijsko nadzorništvo podelje
valo nagrade za dobro vzrejo: 
za telice bodo dokazane nagra
de do največ 15.000 lir za glavo 
po dovršenem tretjem mesecu 
si arcsti; za junice pa do največ 
30.000 lir za glavo po končanem 
tretjem mesecu brejosti. Dode
litev omenjenih nagrad je od
visna tudi od stanja, v katerem 
se živinče nahaja, in od načina 
vzreje.

//. kokošereja
PRISPEVKI ZA NAKUP KO- 

KOŠEREJSKE OPREME. Kme
tovalcem - kokošere j cem bo dan 
prispevek do naj višjega zneska 
35 odsto nakupne cene za na
kup racionalne kokošerejske 0- 
preme. Še pred nakupom mo
rajo kmetovalci predložiti proš
njo v roku do 31. maja.

NATEČAJ ZA GRADNJO IN 
PREUREDITEV DOMAČIH KO
KOŠNJAKOV. Pokrajinsko kme
tijsko nedzorništvo je razpisa
lo natečaj, namenjen kmetoval
cem, ki nameravajo sezidati ali 
preurediti svoje kokošnjake. Na
tečaj ima na razpolago v ta na
men 950.000 lir; prošnje pa je 
treba dostaviti do 24. aprila.

///„ čebelarstvo
PRISPEVEK ZA NAKUP RA

CIONALNIH PANJEV TIPA 
ŽNIDERŠIČ. Za izboljšanje do
mačega čebelarstva bo dan pri
spevek do naj višjega zneska 35 
odsto nakupne cene za nabavo 
panjev tipa Žnideršič. Tozadev
ne prošnje je treba še pred na
kupom dostaviti kmetijskemu 
nadzomištvu do 31. maja.

PRISPEVEK ZA NAKUP RA
CIONALNE ČEBELARSKE O- 
PREME IN ORODJA. Za uspeš
no širjenje racionalnega čebe
larstva bo dan prispevek v naj
višjem znesku 35 odst nakupne 
cene za nakup sledečega čebe
larskega orodja: trčalnic za
med, kadilnikov, mask, stiskal
nic za izdelavo satnic itd. Toza
devne prošnje, ki morajo biti 
predložene še pred nakupom, je 
treba vložiti do 31. maja letos.

Za vsa potrebna pojasnila se 
zainteresiranci lahko obrnejo na 
Pokrajinsko kmetijsko nadzor
ništvo v Trstu — Ulica Obe ga, 
6-1 — Tel. 23-9-27, med uradnimi 
urami.

Kmet in vrtnar 
v začetku aprila
NA TRAVNIKIH: pobranane 

travnike gnojimo z gnojnico. 
Dobro ohranjena gnojnica je 
primerno gnojilo za travnike, 
ker vsebuje dosti hranilnih 
snovi v lahko pristojni obliki. 
Zaradi tega pospeši rast trav. 
Gnojnici primešamo fosforna 
gnjila v lahko topljivi obliki. 
Porabimo 3 kilograme superf či
slata na vsakih 100 litrov gnoj
nice.

NA NJIVI: Žita gnojimo z 
apnenim nitratom. To gnojilo 
uporabljamo v manjših obro
kih. Letošnja zima je bila sicer 
mila, a se je zavlekla. Pohiteti 
je treba s sajenjem krompirja.

V VINOGRADU: Na vrsti so 
rezanja, okopavanja in gnoje
nje. Letos smo . tudi z delom v 
vinogradu precej zaostali, ker 
je bil marec deževen.

SADNO DREVJE: Pri sadnem 
drevju nimamo posebnih opra
vil razen, če moramo cepiti kak 
divjak. Paziti pa moramo, da 
se ne pojavijo letos naenkrat 
razni škodljivci kot so listne 
uži, cvetožer in drugi. V takem 
primeru bomo morali poseči po 
zatiralnih sredstvih zoper te 
škdljivce.

NA VRTU: če vreme dopu
šča, bomo lahko začeli sejati 
na prosto zelenjadnice, ki so 
za mraz manj občutljive. V 
toplejših dneh bomo zalivali 
posevke z na soncu segreto vo
do, in sicer v toplejših urah. Ne 
smemo premočno zalivati, ker 
bi pomoči temperatura lahko 
padla na ničlo in tako poško
dovala posevke. Kasna pomlad 
združena s slabim vremenom

ovira na žalost vse delo in bo 
neugodno vplivala tudi na rast 
vseh rastlin. Sreča, da se je 
vreme proti boncu marca zelo 
zboljšalo.

DOBERDOBSKI KMETJE 
PRI GORIŠKEM PREFEKTU

Prejšnjo soboto je goriški pre
fekt sprejel odposlanstvo, v ka
terem so bili deželni svetovalec 
Jože Jarc, dr. Mirko Primožič 
in pokrajinski tajnik Kmečke 
zveze Marizza. Ti so se v ime
nu kmetovalcev iz Doberdoba 
pritožili zaradi velike škode, ki 
jo povzročajo na zemljiščih vo
jaki med strelnimi in drugimi 
vajami. Predlagali so tudi, naj 
bi bil sprejet k ocenjevalni ko
misiji, katera ima nalogo ugo
tavljati škodo, tudi predstavnik 
Kmečke zveze ali sploh pred
stavnik prizadetih kmetov. Pre
fekt je njihov predlog sprejel. 
V imenovano komisijo je bil 
sprejet dr. Mirko Primožič.

OCENJEVANJE ŽIVINE 
V SOVODNJAH

Sovodenj sko društvo za zava
rovanje goveje živine najavlja, 
da bodo v nedeljo, 4. aprila, nje
govi uslužbenci cenili zavarova
no govejo živino po vseh hle
vih. Pri tem bodo tudi pobirali 
prispevek v višini 1 odsto oce
njene vrednosti.

Vreme in letina 
n v kmečkih pregovorih

(Mali traven)

Cvetje v mlaju 
bo sadja ko v raju.

Pred sv. Jurijem grmi, , 
to leto smokev ni.

Izmenjava kemikalij med Stalijo in Nemčijo
MUENCHEN, aprila. — Skup

no s Francijo je postala Italia 
največji uvoznik zapadno-nem- 
ških kemičnih izdelkov. Poseb
no v letu 1963 se je izvoz kemi
kalij v Italijo povečal za 25 
odst. (nasproti splošnemu pove
čanju izvoza na tem industrij
skem področju za 15 odst.) Le
ta 1964 je sicer ta izvoz v Ita
lijo nekoliko zaostal zaradi ko- 
njunkturnih težav, ki so nasta
le v italijanskem gospodarstvu. 
V prvem polletju lani se je iz
voz kemičnih izdelkov povečal 
za 14 odst., medtem ko je v 
drugem polletju padel za 20 od
stotkov. Skupna vrednost vsega 
izvoza kemičnih izdelkov v - Ita
lijo je v prejšnjem letu dosegla 
651 milijonov mark, in sicer sa
mo za 10 milijonov več kot v 
1. 1963.

Največji delež pri izvozu iz
delkov zapadno-nemške kemične 
industrije v Italijo so nosili ke
mijski izdelki, namenjeni potre
bam industrije, m sicer v vred
nosti 140 milijonov mark. Na 
drugem mestu so umetne snovi 
za vrednost 90 milijonov mark, 
sledijo farmacevtski proizvodi 
za 65 milijonov mark, katran
ska barvila za 50 milijonov 
mark in za 60 milijonov mark 
umetnih vlaken

Uvoz italijanskih kemičnih 
izdelkov v Zap. Nemčijo pa se 
je le-ta v letu 1964 povečal za 
eno tretjino v primerjavi z le
tom 1963. Vrednost celotnega 
uvoza ital. kemičnih izdelkov

..OOSPODARSl VO“
Izhaja tedensko • Uredništvo in 
uprava: Trst, Ulica Geppa 9, tel. 
38-933 • Cena: posamezna številka 
lir 35.—, za Jugoslavijo din 25.—. 
Naročnina: letna 1300 lir, polletna 
700 lir Pošt. tek rač »Gospodar
stvo« št 11-9396 Za Jugoslavijo 
letna 1200 din, polletna 000 din. 
Naroča se pri ADIT, Državna za
ložba Slovenije, Ljubljana, Stari 
trg 3-1, tek. rač. 600-14-603-86 Za 
ostalo inozemstvo 4 dolarje letno. 
Cene oglasov: za vsak mm višine 
v širini enega stolpca 60 lir • Od
govorni urednik: dr. Lojze Berce 
Založnik: Založba »Gospodarstva,) 
• Tiskarna Založništva tržaškega 
tiska (ZTT) - Trst, Ul. Montecchi 6

je tako lani znašala okrog 300 
milijonov mark v primerjavi z 
233 milijoni mark v 1. 1963. Pri 
tem je bila vrednost kemičnih 
proizvodov za industrijo približ
no 78 milijonov mark in umet
ne mase za 75 milijonov mark; 
povečal se je znatno tudi uvoz 
ital. umetnih vlaken.

V za.padno-nemških gospodar
skih krogih pri kemični indu
striji so mnenja, da bi morala 
Italija povečati investicije in 
tako povečati proizvodnjo. Libe. 
ralizacija trgovinske izmenjave 
bi morala še posebno ugodno 
vplivati na izmenjavo kemičnih 
izdelkov med industrijsko razvi
timi državami, ki izvažajo, pa. so 
tudi primorane uvažati kemične 
izdelke.

M. B.

PODRAŽITEV 
KANADSKEGA BISMUTA

Kanadska družba Consolida
ted Mininig and Smetling 
Company of Canada Ltd. je zvi
šala ceno bizmuta (pri prodaji v 
velikih količinah) za 25 stotink 
kanad. dolarja. Nova cena znaša 
3,20 dolarja (prejšnja 2,95).

TRANS-TRIESTC Soc. a r. I.

TRSI TRIESTE, Via Donota 3 I el. 38-827,31 -906,95-880

UVAŽA vse lesne surlmane in produkte gozdne 
industrije.

IZVAŽA: vre proizvode FlATove avtomobilske 
industrije in rezervne dele Vse vrste 
gum tovarne GEAT in vse proizvode 
najvažnejših italijanskih industrij.

SPLOSNA PLOVBA 
PIRAN

VZDRŽUJE Z MODERNIMI 
TOVORNO - POTNIŠKIMI 
LADJAMI REDNO PROGO

JADRAN — JUŽNA AMERIKA,

JADRAN — ZAHODNA AFRIKA,

REDNO LINIJO OKOLI SVETA

ter nudi ladijske prevoze po vsem svetu z modernimi 
tovornimi ladjami od 8.000 do 18.000 ton nosilnosti

Za vse informacije se obrnite na upravo podjetja:
SPLOŠNA PLOVBA, PIRAN. Župančičeva 24,
Telegrami: PLOVBA-PIRAN, Telexi: 035-22 m 035-23,
Telefoni: 73-470 do 73477 in na naše agente po vsem svetu.

adriaimpex S. p. A.

TRST . Via della Geppa, 9 
Telef. 38-770, 29.135

IMPORT - EXP0RT industrijskih proizvodov
Tvrdka je pooblaščena za prodajo nadomestnih delov 

FIAT, OM. RIV v Jugoslavijo

jrdsAMJAOfia
MEDNARODNA ŠPEDICIJA IN TRANSPORT 

KOPER - TELEF. 21-830 - TELEX 03517 
PREDSTAVNIŠTVO v Trstu, via Roma, 15 - Tel. 37-823

Dodajanje ledu in vskladiščenje blaga — 
Kvantitativni prevzem — Poslovanje na 
mednarodnih sejmih m razstavah — Redni 
zbirni promet iz evropskih centrov — Med
narodni cestni transport blaga z lastnimi 
kamioni po kopnem, po morju, po rekah in 
zraku — Carinjenje blaga — Transportno 
zavarovanje blaga — booking ladijskega pro
stora — Kontrola transportnih dokumentov 
— strokovno pakiranje.

FILIALE:
Koper, Ljubljana, Maribor, Zagreb, Zagreb-sejem, 
Sežana, Kozina, Prevalje, Nova Gorica, Rožna do
lina, Jesenice, Rijeka, Beograd, Novi Sad, Subo
tica, Celje. Podgorje, Sarajevo, Bar, Zrenjanin, 
Dimitrovgrad.

1MPEXP0RT
UVU/, - IZVOZ /ASI UPS 1 V A
TRST, Ul. Cicerone 8 
Telet 38 136 - 37725
Oddelek zn kolonialni) blago
Ul del Bosno 21) lel. 50010
1 elegr-. lmpex|H)rt - 1 fieste

UVAŽA:
VSAKOVRSTEN LES CEM ENI IN GRAD. 
BENI MATERIAL MESO IN ŽIVINO

IZVAJA:
tehnični material razne stroje
TKKS I IL KOLONI Al NO BI AGO

Specializirano podjetje za vsakovrstne konpenzacije 
Posreduje po tržaškem m goriškem sporazumu

9IOB1IJ JIAIJALONNO
TIISI TRI Eh I E, ulica XXX Otlubre vogal ul. Torrehianra, telef. 35-740

diakone

permailes

Pohištva dnevne sobe oprema 
za urade • uiizir.ki • iinslBlfi<'-B
Razstave: Ul. Valrfirivo. 29 Ul. F. Hlzi 7

Svetovna proizvodnja jekla raste
V Ameriki večje povpraševanje s strani avtom o. 
bilske industrije - EGS uvaža več iz Japonske

za le ohranila prejšnjo ceno 
40,,05.

Nedavno poizvedovanje pri
stojnih organov Organizacije 
združenih narodov o svetovni 
proizvodnji jekla in o trgo
vanju z njim je pokazalo, da 
se je poraba jekla v Združenih 
ameriških državah v zadnjem 
času znatno povečala. Naj večje 
povpraševanje po jeklu bele
žijo s strani ameriške avtomo
bilske industrije. Spričo večje 
porabe se je tudi proizvodnja 
železarn morala dvigniti, hkrati 
pa je bilo treba povečati uvoz 
jekla iz tujine. Američani na
bavljajo jeklo predvsem v za
hodni Evropi in na Japonskem.

Leta 1963 so na vsem svetu 
proizvedli 386 milijonov ton 
surovega jekla ali 6,8 odsto 
več kakor leto poprej, ko je 
bila svetovna proizvodnja za 
okrog 24 milijonov ton manjša. 
Američani so proizvedli 42 odsto 
svetovne proizvodnje. Predlan
skim so Sovjeti povečali pro
izvodnjo jekla za 4 mil. ton, 
Japonci prav tako za 4, Angleži 
za 2, države Latinske Amerike 
pa za 1,2 milijona ton. Proiz
vodnja EGS se je povzpela od 
72,7 na 73 mil ton.

Navzlic povečani proizvodnji 
jekla v ZDA se je dvignil tudi 
primanjkljaj v ameriški bilanci 
jeklarskih proizvodov, in sicer 
za 260.000 ton. Medtem ko je 
namreč ameriški izvoz napre
doval za okoli 200.000 ton (dose
gel je 2 mil. ton), se je uvoz 
povečal za 1,2 mil. ton.

Evropsko skupno tržišče uva
ža čedalje več jeklarskih izdel
kov iz Japonske. Tako so države 
članice Evropske skupnosti za 
premog in jeklo uvozile iz 
Japonske leta 1961 samo 5.000 
ton, leta 1962 kar 245.000 in 
leta 1983 465.000 ton. Leta 1963 
se je ameriška jeklarska proiz
vodnja povečala za okrog 10 
mil. ton, dosegla je 115 mil. 
ton. Leta 1962 se je dobava 
ameriške jeklarske industrije 
domačim avtomobilskim tovar
nam dvignila za 21 odsto in 
leta 1963 (15,3 mil. ton) za 11 
odsto. Znatno se je povzpela 
v Ameriki poraba jekla tudi 
v gradbeništvu, na železnici, v 
tovarnah kmetijskih strojev in 
električnih gospodinjskih na
prav, kakor tudi v tovarnah 
ostalih električnih strojev.

Gestisce i servizi mcrci e passeggeri sulle linee:

ADRIATICU — NORI) CUKOTA (servizio oelere ed espresso) 
partenze da Rtieka ogni 1 giorni 

ADRIATICU — NORD AMKKIC.A (Norih ot Hatteras) 
partenze ogni IG giorni 

ADRIATICU - Si l) AMERICA
partenze ogni 20 giorni

ADRIATICU - LKVANTE
partenze ogni ir giorni 

ADRIATICU - IRAN - IRAU
partenze ogni 30 giorni 

ADRIATICU - INDIA - PAKISTAN - BURMA 
partenze ogni 30 giorni 

ADRIATICU - KSTREMU ORIKNTE
partenze ogni 30 giorni 

ADRIATICU - GOLFU MESSICO
partenze ogni 20 giorni

con 55 moderne e rapide navi, 562 cucette e 351.313 B.R.T.

La «JUGOLINIJA» accetta il crasporto di mera anche in 
porti fuon delle linee regolar

r

TRASP0RTATE LE MERCI E VIAGGIATE CON LA 
----- «JUG 01 INI J A » - RIJEKA —

PRIZNANO MEDNARODNO 

AVT0PREV0ZNIŠK0 PODJETJE

LA GORIZIANA
Gorica Via D d’Aosta N 180 let. 28-45, 54-00 Gorka

PREVZEMAMO PREVOZ VSAKOVRSTNEGA BLAGA
Posebni pogoji za prevoz blaga v Jugoslavijo

rt l J E K A Jugoslavija

Za časa bivanja na jugoslovanski jadranski obali, ne zamudite ls 
tov z ladjami Jadrolini.je Poslužujte se ladij Jadro linije za rec 
proge, kakor tudi za izredne izlete. Ta potovanja bodo o bo 
tila vaš letni odmoi z novimi vtisi in vam bodo pomagala spozr 
lepote jadranske obale 'Za informacije obrnite se na agencije 

drolimje v vkrcnih pristanišči b ali pa na potovalne agencije.


